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цена 1.50 лева

"Не можем да сключим 
директен договор  
с "Газпром", каза  
Димитър Гогов

USD/BGN: 1.54770  

+0.18% 
 Българска народна банка

EUR/USD: 1.26370  

     -0.18%  
Българска народна банка

Sofix: 363.09   

    +0.16% 
Българска фондова борса 

BG40: 105.40    

+1.22%
Българска фондова борса

Новини ▶ 11
Новини ▶ 6
Посредник  
на газа все  
пак ще има  

Автомобилният пазар  
у нас продължава  
да се свива

Компании  ▶ 12-13
Акционер в 
„Сердика център” 
навлезе в Испания
ECE Projektmanagement 
купи компания,  
която управлява 14 
мола. ECE е купила 
Auxideico Gestion 
от ING Real Estate 
Development

Коментар ▶ 2
Енергийни  
заблуждения
След поредните 
разговори с Москва 
се оказа, че България 
хем ще даде държавни 
пари за строежа на 
втората централа АЕЦ 
„Белене”, хем цената 
на природния газ може 
да остане на същите 
равнища

Новини ▶ 7

Три нови евросхеми 
тръгват до края на юли

Новини ▶ 8

Дянков замразява данъците  
и акцизите за 2011 г.

Вече има подадени 
проекти по новите 
схеми на програма 
"Конкурентоспособност", 
каза Грета Добрева 
от икономическото 
министерство

„Не е нужно да се водят 
преговори с МВФ и ние не 
водим такива преговори”, 
каза финансовият 
министър. Според него 
не е необходима каквато и 
да е помощ от МВФ

Новини ▶ 7
Закриват фонд 
"Тютюн"  
до есента 
Все още не са изплатени 
предвидените 116 
млн. лв. субсидии за 
тютюнопроизводителите. 
Фондът ще бъде закрит, 
след като бъдат изплатени 
предвидените средства на 
производителите

Университети
на диета

Намаляването на 
бюджета на висшите 

учебни заведения с 20% 
се оказва здравословно 
за тях. Принудителната 
оптимизация извади на 

показ неефективното 
управление на разходите 

▶ 4-5

Компании ▶ 12-13
Спад на приходите 
в държавните 
компании
БДЖ натежава с 
най-голяма загуба 
в структурата на 
министерството на 
транспорта 
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Печеливш
алексей Милер

Губещ
Лакшми Митал

Руският газов гигант „Газпром”, който се управлява от 
Алексей Милер, е най-печелившата компания в света през 2009 
г., сочи класация на сп. Fortune на 500-те най-големи корпора-
ции в страната. За миналата година компанията е реализира-
ла приходи в размер на 94.5 млрд. USD. Спрямо 2008 г. печалбата 
на „Газпром” се е свила със 17.8% до 24.6 млрд. USD. Въпреки това 
компанията остава безспорен лидер по печалба.

Стоманодобивното предприятие ArcelorMittal Galati, 
което е собственост на индийския милиардер Лакшми 
Митал, реализира рекордна загуба в Румъния. За 2009 г. тя 
възлиза на 40% от оборота на компанията. Загубата е 334 
млн. EUR. Лошите резултати се дължат на 50% спад на дей-
ността на компанията, а основният виновник за това е 
икономическата криза.

Петък
9 юли 2010, брой 128 (4939)

цена 1.50 лева

Извозването на балите ще 
струва по 23 лв. на тон, 
каза зам.- кмета Мария 
Бояджийска

USD/BGN: 1.54489 

-0.73%
Българска народна банка

EUR/USD: 1.26600  

     +0.74%  
Българска народна банка

Sofix: 362.52   

    +0.59% 
Българска фондова борса 

BG40: 104.13    

+0.23%
Българска фондова борса

Новини ▶ 8-9
Новини ▶ 8-9
50 хил. т боклук 
от София 
пътува за Ловеч  

Пловдив може 
да остане без мобилни 
комуникации

Компании  ▶ 14
“Екопак” започна 
да рециклира 
стъкло  
Компанията влага 
3.8 млн. лв. в 
цялостна инсталация 
за преработка на 
суровината

Компании ▶ 12-13
Цените на имотния 
пазар остават 
нестабилни 
Между 470 и 1062 
EUR е излизал на 
купувачите квадратен 
метър жилищна площ в 
столицата през първите 
6 месеца на 2010 г.

Коментар▶ 2
Липсата на 
реакция е 
толериране 
Ксенофобия, при това 
в краен вариант, е 
най-точното определе-
ние за поредното 
антитурско представле-
ние на Волен Сидеров 
и колегите му от 
“Атака”

Тема на деня▶ 4-5

Голямото мълчание на 
мнозинството за бюджета

Новини▶ 7

ИТ бизнесът срещу правилата 
за обществени поръчки

Депутатите приеха 
предложението на 
председателя на 
бюджетната комисия 
Менда Стоянова парите 
за общините да бъдат 
намалени със 100 млн. лв.

Промените в ЗОП 
ще донесат повече 
неприятности, отколкото 
положителни неща за 
обществените поръчки, 
каза Теодор Захов от 
БАИТ

Новини▶ 6
ДКЕВР ще 
проверява 
газоразпределителни 
дружества 
Предстои анализ на 
цените и ценообразува-
нето, каза министърът на 
икономиката Трайчо Трай-
ков. След  това ще има 
истински одит и ще бъдат 
проверявани тръбите

Застраховането 
на кредити спря

Застрахователите не искат да поемат допълнителен риск, а банките от своя 
страна не проявяват интерес към полицата, тъй като тя не решава проблема 

с необслужваните кредити  ▶ 11

Мнения

Нормално е застраховане-
то на кредити от страна 
на банките да спре. Сега те 
прехвърлят цялата тежест 
към клиентите, не се налага 
да поемат излишни такси за 
застрахователни полици. А 
когато клиентите закъсат 
с вноските по заемите си, 
реално първоначално те 
се поемат от застрахова-
телно дружество, защото 
при теглене на кредит едно 
от условията е именно да 
има застраховка “Живот”, 
“Имот” и/или “Безработица”. 
Имам кредит и знам как 
стоят нещата. А да не го-
ворим, че много от банките 
рекламират кредитите 
си точно чрез въпросните 
застраховки. Реално обаче 
те са оскъпяване на креди-
тите, защото за тях или се 
плаща отделно към застра-
хователно дружество, или 
банката плаща, но това е 
равно на по-високи лихви.

Бисер Христов

▶

pari.bg Топ 3

1 Костов: Спекулира се 
с рисковете за Бъл-
гария. ГЕРБ блокира 
реформите, смята 

лидерът на ДСБ.

2 Борисов: България 
подкрепя членство-
то на балканските 
страни в ЕС. Всяка 

държава трябва да положи 
усилия, смята премиерът. 

3 Застраховането 
на кредити спря. 
Най-големият играч 
в сектора за мина-

лата година „Лев Инс” не е 
продал полици за нито един 
лев през 2010 г.

коментар

Енергийни заблуждения

 цената на природния газ остава същата и след последните преговори между България и русия СНИМКА blooMbERG▶
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Вече дори премиерът и 
неговите министри не си 
вярват, че може да намалят енер-
гийната зависимост на България 
от Русия. Колкото и да се перчи 
Бойко Борисов и да хвърля бом-
би в общественото простран-
ство, че спира един или друг 
проект, дойдат ли руснаците 
на преговори, всичко отново се 
обръща в тяхна полза. И тогава 
започва голямо мислене как това 
да бъде омаловажено пред обще-
ството, САЩ и Евросъюза.

След поредните разговори с 
Москва се оказа, че България 
хем ще даде държавни пари за 
строежа на втората централа 
АЕЦ „Белене”, хем цената на 
природния газ може да остане 
на същите равнища. На всичкото 
отгоре в играта ще бъдат оста-
вени и посредниците. Именно 
премахването им от схемата е 
основният коз на управляващите 

в опитите им да обяснят огром-
ната разлика от цената на дос-
тавчика до крайния потребител. 

Посредници обаче ще има 
и за Русия никога не е стоял 
въпросът дали те да отпаднат. 
Просто схемата на работа в дър-
жавния монополист „Газпром” е 
такава, че продажбата е делеги-
рана изцяло на дъщерните пред-
приятия, които са свързващото 
звено с българската „Булгаргаз”. 
Точно заради този модел на 
работа руската компания остава 
най-печелившата компания в 
света според сп. Fortune. Едва 
ли шефовете на дружеството ще 
сменят печелившата си полити-
ка само защото някой в България 
мрънка.

Последните преговори в 
Москва, които бяха водени от 
шефа на „Булгаргаз” Димитър 
Гогов, дадоха ясна картина на 

случващото се. България няма 
механизъм, по който може да 
въздейства на руснаците, без 
значение дали иска премахване 
на посредниците или прехвър-
ляне на плащането от долари в 
евро. 

От позицията на монополист 
Русия ще продължава да се 
държи като големия батко, който 
от време на време праща някой 
друг вицепремиер да усмири 
управляващите в България, 
когато започнат прекалено много 
да недоволстват за един или 
друг проект. А нашите министри 
след това ще обясняват надълго 
и нашироко колко ползотворни 
са били преговорите и как имаме 
шансове да договорим по-изгод-
ни условия по проектите. И как 
България намалява енергийната 
си зависимост от Русия. Което е 
по-скоро пожелание, а не реална 
възможност. 

За Русия 
никога не е 
стоял  

въпросът дали 
посредниците при 
продажбата на 
природен газ да 
отпаднат

Георги андреев
gandreev@pari.bg
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цитат

Цялостната политика на 
силни рестрикции в името 

на добър фискален резултат  
преохлади икономиката ни

Число на деня

10
процента повече плащат българите, за да си закупят 

нови автомобили, сочи доклад на Европейската комисия, 
сравняващ производствените цени в ЕС 

▶

 Пламен орешарски, депутат от Коалиция за България

Царският „Кричим” остана държавен

коментар

Бившият премиер и прес-
толонаследник Симеон 
Сакскобургготски понесе 
втори удар, свързан с имо-
тите му. След като в края 
на миналата година На-
родното събрание му отне 
правото да се разпорежда с 
върнатата му собственост, 
докато беше премиер, се-
га Пловдивският окръжен 
съд отхвърли иска му за 
връщане на резиденция 
„Кричим”. Искът на бив-
шия премиер и сестра му 
Мария-Луиза Борисова 
Хробок е на царското се-
мейство да бъде призната 

собствеността върху дво-
реца „Кричим” и 371.5 
декара ниви. Според съда 
решението №12/1998 г. на 
Конституционния съд, на 
което се позовават ищци-
те, има единствено право-
установяващо действие, 
а не дава възможност за 
възстановяване на права 
на собственост.

Според съда дворецът 
„Кричим” не е имот, при-
добиван от името на царя 
лично за него в качеството 
му на частен субект, ко-
ето означава, че Симеон 
Сакскобургготски и сестра 

му нямат собственически 
права върху резиденцията.

Според юристи реше-
нието на пловдивския съд 
поставя под съмнение ця-
лата „царска реституция”. 
Те твърдят дори, че самото 
решение на Конституци-
онния съд от 1998 г. е про-
тивоконституционно, тъй 
като съдът го е взел, позо-
вавайки се на действащата 
към 1947 г. конституция, 
без да има права да се 
произнася върху нея.

Другият аргумент е, че 
реституцията в България 
става със закони, в които 

доста детайлно се посоч-
ват условията за възста-
новяване на собственост. 
По отношение на имотите 
на Сакскобургготски няма 
такова законодателство. 

В момента все още дейст-
ва мораторуим върху пра-
вото на Сакскобургготски 
и сестра му Мария-Луиза 
да се разпореждат с върна-
тите им имоти. Очаква се 
да бъде приет специален 
закон, който да урежда 
царските имоти, тъй като 
досега неговите претенции 
бяха удовлетворявани без 
закон.

 националната гвардейска част отпразнува своята 131-годишнина със спектакъла "искри" и концерт пред 
народния театър СнимКа марина ангЕлова

▶

Парите за  
общините - според 
настроението
„Според настроението 
и разбирането част от 
питата е за общините.” 
Така накратко председа-
телят на Националното 
сдружение на общините 
Дора Янкова описа как 
се разпределят пари от 
бюджета за общините. 

Кметовете искат 
определен процент от 
данък общ доход да се 
връща в общините. Така 
те щели да имат по-висо-
ки приходи и да може да 
свършат повече работа. 
Зависи обаче какъв 
процент им бъде даден, 
защото той може да бъде 
и толкова малък, че да не 
ги задоволи. 

Като кмет Бойко 
Борисов искаше 
половината от данък 
общ доход, внасян от 
софиянци, да се връща в 
общинската хазна. Сега 
обаче наследничката му 
Йорданка Фандъкова не 
смее да поиска толкова, 
защото и в държавния 
бюджет за догодина 
също ще лъсне дупка, 
колкото в тазгодишния. 

Въпросът тук 
всъщност не е в 
процентите, а в това 
общините да получават 
достатъчно, че да може 
да развиват населените 
места. И преди кризата 
- през 2007 и 2008 г., 
кметовете твърдяха, че 
парите не стигат и че са 
зависими от настроение-
то на управляващите. Те 
трябва да са наясно, че 
България не е Австрия 

красимира Янева
kyaneva@pari.bg

Честване

и че средствата, с които 
двете държави разпо-
лагат, са различни и че 
в крайна сметка всеки 
трябва да се простира 
според това колко е 
голяма чергата му. Сега 
с орязването на 100 млн. 
лв. от парите за общи-
ните чергата става още 
по-малка. Излишните 
дейности, служители 
и т.н. трябва да бъдат 
съкратени. Това е поло-
жението. Вариантът за 
развитие на общините 
сега остава с пари по 
оперативни програми, 
като кметовете трябва да 
съберат пари за съфи-
нансирането. Между 
другото от бюджета на 
София, който е около 
1.2 млрд. лв., около 240 
млн. лв. са средства от 
оперативни програми. 
Така че кметовете трябва 
да насочат усилията си 
натам.

Парите на 
общините 

никога не са стига-
ли. Сега трябва да 
кандидатстват по 
европрограми

pari.bg реплики

 По темата: дянков: 
данъците без промяна 
догодина

Правителството всеки 
ден си мени мнението за 
данъците, както и част 
от прогнозите си за 
икономиката. Защо не се 
научат да следват една 
политика и най-накрая 
да спрат да объркват 
хората, а не - ще вдига-

▶

▶

ме данъците, няма да ги 
вдигаме... вече не може 
да се вярва на изказвани-
ята им, особено като се 
има предвид, че Дянков 
казва едно, а Борисов го 
оборва, като обяснява, че 
няма подобно нещо. Тези 
хора все едно са от два 
различни кабинета. Това 
ще доведе не само до нов 
спад на рейтинга им, но и 

до проблеми пред разви-
тието на икономиката, 
защото няма единна и 
вярна политика.

калина асенова 

По темата: китай-
ският износ е нараснал с 
35% през юни

Това е една очаквана 
новина. След като ки-
тайското производство 

▶

▶

буквално „заля” пазарите 
по целия свят, няма нищо 
изненадващо в това, че 
износът им продължава 
да расте. още повече че 
сме в криза - хората огра-
ничават потреблението 
и търсят евтини стоки. 
а китайските са точно 
такива - с дъмпингови 
цени.

иван иванов

Волен Сидеров: 
Действията ми  
не са ксенофобия
Лидерът на „Атака” Волен 
Сидеров изпрати писмо в 
редакцията на в. „Пари” по 
повод публикувания в брой 
128 от 9 юли 2010 г. комен-
тар „Липсата на реакция е 
равносилна на толериране”. 
Коментарът бе по повод 
инцидента между Сидеров 
и екип на турската общест-
вена телевизия TRT.

Според Волен Сидеров 

информацията е невярна и 
некоректна, а квалифика-
циите - недопустими. Си-
деров завършва писмото 
с „невярната информация 
и обидните квалификации 
във вестник „Пари” уронват 
престижа и името ми”.

След проверка редакци-
ята на в. „Пари” не откри 
невярна информация в пуб-
ликацията.

Право на отговор
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Намаленият бюджет принуди 
държавните висши училища 
да открият, че могат да харчат 
и по-малко   
След като дълго време про-
тестираха, роптаеха и роне-
ха сълзи по олекналите си с 
20% бюджети, държавните 
университети най-сетне ре-
шиха да затегнат коланите. 
Почти всички вузове в стра-
ната вече трескаво готвят 
антикризисни програми.  
Въпросът е защо чак сега, а 
не преди една година напри-
мер, когато беше ясно, че 
кризата няма да прости на 
никого. Ефектът от мерките 
обаче ще е като след дъжд 
качулка.

Пионери
Още през май ректорът на 
Софийския университет 
проф. Иван Илчев каза, че 
академичният съвет готви 
над 40 точки с антикризис-
ни мерки, някои от които 
драстични.

Най-дискутираната точка 
беше за въвеждането на час-
тично платено обучение за 
държавните вузове.  Пред-
вижда се 10% от свободния 

Сергей Игнатов пък първо-
начално заяви, че платено-
то обучение в държавните 
вузове е “само една хубава 
мечта”. Броени седмици по-
късно Игнатов обърна по-
зицията си на 180 градуса. 
В  момента в парламента се 
гледа проект за изменение 
и допълнение на Закона за 
висшето образование, къ-
дето е включена поправка 
за въвеждане на платено-
то обучение. Тя трябва да 
влезе в сила още от тази 
есен. Просветният минис-
тър обясни, че е омекнал 
под натиска на ректорите на 
елитните вузове.

Печеливши
“Мярката е чудесна и тя ще 
донесе на УНСС допъл-
нителни 3 млн. лв.”, казва 
ректорът проф. Борислав  
Борисов. Според него само 
така университетите, които 
традиционно имат мно-
го кандидат-студенти, ще 
стабилизират годишните 

си бюджети. По думите му 
УНСС всяка година има 
около 3000 бройки свобо-
ден капацитет.  

отпор
Частните висши училища 
веднага нададоха вой сре-
щу платеното обучение. 
Защото тази мярка вече на-
влиза в тяхната територия. 
Асоциацията на частите 
университети дори атакува 
промяната на закона в пар-
ламента. Председателката 
й проф. Анна Недялкова 
излезе със становище, в 
което се казва, че мярката 
ще доведе до дискрими-
ниране на по-малките уни-
верситети.  

В документа, който в. 
“Пари” притежава, пише 
още, че поправката в зако-
на “създава за държавни-
те вузове преференциални 
правни условия, каквито не 
се гарантират на частните 
университети”. Тя дава въз-
можност и за безконтролно 
преливане на студенти от 
платено обучение в държав-
на поръчка след първи курс. 
В становището се твърди 
дори, че промяната влиза 
в противоречие с консти-
туцията. 

Накратко, държавните 
университети настъпиха 
частните по болното място. 
Те вече се чувстват ощетени 

и ще си поискат своето - а 
именно да се ползват с дър-
жавна субсидия.

 
още мерки
Въпреки че все още не 
е подписан окончателни-
ят протокол с антикри-
зисните мерки на СУ, се 
заговори, че университе-
тът може да почива през 
зимата цял месец, за да 
спести от парно. Според 
програмата всички режий-
ни разходи трябва да се 
свиват до екзистенц-ми-
нимума. Ограничават се и 
капиталовите разходи. Ще 
има и преструктуриране 
на нефункциониращи или 
дублиращи се звена. По 
нареждане на Илчев с 30% 
ще бъдат редуцирани раз-
ходите, свързани с изпла-
щането на допълнителни 
възнаграждения за научно 
ръководство на докторан-
ти и специализанти. 

УНСС
Актуализацията на бюдже-
та на УНСС с антикризисна 
програма ще бъде приета 
от академичния съвет на 
14 юли. Тя ще включва съ-
кращаване на всички разхо-
ди, в това число режийни, 
капиталови и заплати. До 
освобождаване на препо-
даватели обаче едва ли ще 
се стигне.

Тракийски 
университет
Ръководството на Тракий-
ския университет в Ста-
ра Загора също е приело 
22 точки с антикризисни 
мерки. Техните са още по-
крути. “Ще наложим мора-
ториум върху назначаването 
на академичен и технически 
персонал до края на година-
та”, казва ректорът на вуза 
проф. Иван Станков. Пред-
вижда се още намаляване на 
заплатите на преподаватели. 
“Ще бъдат спестени 500 
хил. лв. от спирането на 
капиталовите разходи и с 
това ще си осигурим 12-а 
заплата”, казва още проф. 
Станков. Вузът ще търси 
начини и за увеличаване на 
собствените приходи, като 
отдаде под наем някои от 
сградите си. С така напра-
вените разчети ректорът се 
надява да спести около 1 
млн. лв.

Равносметка
Колкото и да недоволстват 
от кризисната ситуация, 
държавните университети 
все пак успяват доста умело 
да извадят дивиденти от 
нея. Изконната им мечта да 
върнат платеното обучение 
най-накрая е на път да се 
сбъдне, умело прикрита под 
формата на антикризисна 
мярка. 

капацитет на университе-
тите да бъдат платени. Това 
е решение на проблемите 
само за елитните вузове. 
Софийският университет 
има капацитет да обучава  
29 000 студенти, а в момен-
та там се учат около 25 000 
момичета и момчета, казва 
ректорът Иван Илчев. Това 
означава, че ако се въведе 
мярката, около 400 души ще 
си плащат пълния размер на 
таксата. 

Променлива позиция
Клаузата беше посрещната 
на нож от студените. Ми-
нистърът на образованието 

Елена Петкова
elena.petkova@pari.bg

 Софийският университет съкращава с 30% парите за повишаване квалификацията на нехабилитираните си преподаватели  снимка боби тошев▶
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Тревожно е, че заго-
ворихме за кризисна 
ситуация от 1 година, и то 
във връзка със световната 
финансова криза. Никой 
обаче не обръщаше внима-
ние на дългогодишно съ-
ществуващата в системата 
на висшето образование 
организационно-интелек-
туална криза, която и без 
да се съчетае с финансова-
та, водеше системата към 
изоставане и колапс. Още 
с появяването си НБУ 
като частен университет 
бе принуден да организи-
ра управлението си като 
действащо в условия на 
криза. 

Например преди някол-
ко месеца бяхме прину-
дени да редуцираме броя 
на заместник-ректорите 
ни от четирима на двама, 
сляхме департаменти, 
закрихме административ-
ни и функционални звена. 
Но това бихме направили 
със същата бързина и без 
да се говори официално за 
криза. 
Проблемите на висшето 
образование у нас са: 

Държавната субсидия 
ще върже частните вузове

липса на разделяне на 
финансовото от акаде-
мичното управление, на 
разработен стандарт за 
стъпаловидно услож-
няване на знанието в 
отделните образователни 
степени, липса на курсове 
и програми за по-добро 
адаптиране на завършва-
щите към пазара на труда, 
недостатъчна вътрешна 
свобода и мобилност на 
студентите и т.н. 

В голяма степен идеята 
за държавна субсидия 
на частните университети 
се свързва с въвеждането 
на ваучерната система. 
Тя обаче не е приложена 
до момента във висшето 
образование. Съвсем 
отделен е въпросът колко 
от частните университе-
ти биха предпочели да 
загубят автономността си 
и да станат зависими от 
държавата. Нов български 
университет например 
изпълнява ролята на 
безплатна експеримен-
тална база на държавата 
в областта на висшето 
образование.

Доц. д-р Людмил Георгиев, 
ректор на нов български универ-
ситет

Проблем 
на висшето 
образование 

у нас е липсата 
на разделяне на 
финансовото от 
академичното 
управление

Въвеждането на платено 
обучение нарушава 
редица закони

Доц. вазов, готвите ли 
антикризисни мерки?

- Това понятие за частно-
то висше образование не 
съществува. Ние живеем 
в агресивна обществена и 
икономическа среда. Свик-
нали сме да управляваме 
ресурса си и да правим 
много добро образование в 
обстановка, в която прихо-
дите и разходите се нами-
рат в оптимален вариант. 
Една от най-популярните 
антикризисни мерки на 
държавните университети 
е да намалят персонала си. 
Нашия никога не сме го 
увеличавали. Това е нашата 
антикризисна мярка, но тя 
съществува много отдавна. 
Държавните университети 
намаляват разходите си за 
вода например. Ние никога 
не сме правили такива раз-
ходи. При нас има спестява-
щи системи за вода и ток.

Справедливо ли е 
частните университе-
ти също да получават 
държавна субсидия?

- Логично е. Конституция-
та задължава държавата да 
се отнася към всички су-
бекти като към равни. Ние 
сме равностойни играчи на 
пазара. Нелогично е дър-
жавните университети да 
търсят техните проблеми в 
нашето съществуване. Про-
блемите им са във формата 
на управление и организа-
ция, във взаимоотношения-
та между администрация и 
преподаватели, в остарелите 
учебни планове и програми,  
в съществуващите на нико-
го ненужни специалности. 
Истинската конкуренция  
на образователния пазар 
ще настъпи тогава, когато 
държавата реши парите за 
образование да тръгнат след 
студента, след неговия избор 
къде да учи според неговата 
и на обществото оценка за 
авторитета и значимостта на 
даден университет, а не пре-
ди него, независимо от об-
ществените потребности. 

Смятате ли, че от-
делянето на академич-
ното управление от 
стопанско-финансовата 
дейност в държавните 
университети е наложи-
телна?

- Категорично. В частните 
университети в България 
това вече е направено. Рек-
торът и академичният съвет 
не трябва да се занимават 
със счупени прозорци, ра-
ботни заплати, материално-
техническо осигуряване и 
с  чистотата в тоалетните.  
Те трябва да правят наука 
и образование в истинския 
смисъл на тези понятия. 
Такава е и практиката в дър-
жавите, в които има развито 
висше образование.

Ако получите държавна 
субсидия, за какво ще я 

▶

▶

▶

▶

използвате? очевидно се 
справяте добре и без нея.

- Най-напред бихме ин-
вестирали в нови техно-
логии и в стимулиране на 
преподавателите да правят 
наука и да внедряват ре-
ални проекти в практика-
та. В залите ни вече има 
интерактивни дъски. Това 
означава, че в процеса на 
преподаване лекторът вече 
има възможност за много 
по-активна комуникация 
със студентите и съвмест-
но  достъп до различни 
електронни библиотеки. 
Интерактивните дъски про-
менят същността на обра-
зованието. Преподавателят 
и студентът контактуват 
на дъската. Това, което не 
бих направил, е да назна-
чавам нови чиновници и 
да увеличавам заплати, ако 
няма създаден конкурентен 
научен продукт.

Как се отнасяте към 
т.нар. антикризисна 
мярка за връщането на 
платеното обучение в 
държавните универси-
тети? Застрашава ли ви 
това?

- Тази мярка няма да по-
могне на държавните вис-
ши училища, а, напротив, 
ще задълбочи проблемите 
им. Със законопроекта се 

▶

Логично е 
и частните 
вузове 

да получават 
държавна субсидия. 
Конституцията 
задължава 
държавата да се 
отнася към всички 
субекти като към 
равни

прокарва и дискриминация 
между самите държавни 
университети по оста „сто-
лица - провинция” и през 
следващите години ще се на-
блюдават поредица от лик-
видации на провинциални 
университети. Дискрими-
нация има и по отношение 
на частните университети. 
Последните са направили 
своите маркетингови и фи-
нансови планове въз основа 
на сега съществуващата си-
туация. Логично е, че рязка-
та промяна на правилата на 
играта ще се отрази и върху 
нас.Но ние отдавна сме на 
пазара и знаем какво ис-
каме. Между другото през 
90-те години имаше форма 
на платено обучение в дър-
жавните университети. То-
гава се изсипаха пари, които 
никой не знае къде отидоха 
и как бяха пропилени. С 
тях можеха да се направят 
чудеса.  Но според мен на 
всички трябва да е ясно, че 
времето на романтичното 
получаване и харчене на па-
ри във висшето образование 
приключи. 

обвиняват министър 
игнатов, че защитава 
частното висше образо-
вание.

- Не мисля, че той пра-
ви това. Някои държавни 
университети не могат да 
разберат новите форми за 
организация на образова-
нието. Ние се намираме в 
комунизъм от гледна точка 
на управление във висшето 
образование. Толкова сме 
назад. Разбирам, че зако-
нодателството много пречи 
на държавните универси-
тети, но в тях има потом-
ствени взаимоотношения 
и партийнономенклатурни 
връзки, времето на които 
отдавна е отминало.

▶

Дефицит
Най-популярните 
антикризисни 
мерки

Връщане на платено-
то обучение - до 10% от 
свободния капацитет на 
всяко висше училище. В 
парламента вече е вне-
сен проект за изменение 
и допълнение на Закона 
за висшето образова-
ние, в който е включена 
тази клауза. Тя тряб-
ва да заработи още от 
началото на тази учебна 
година.

Спестяване от режий-
ните разходи за ток, 
вода и парно.

Спиране или огранича-
ване до минимум на капи-
таловите разходи. Голя-
ма част от университе-
тите все пак ще завър-
шат най-належащите си 
ремонти.

Осигуряване на допълни-
телни приходи чрез отда-
ване под наем на сгради и 
помещения, собственост 
на университетите.

намаляване на заплати 
на служители и препода-
ватели.

налагане на моратори-
ум върху назначаването 
на академичен и техниче-
ски персонал.

Преструктуриране на 
неефективни или дубли-
ращи се структури.

Ограничаване на разхо-
дите за служебни мобил-
ни телефони.

Ограничаване ползване-
то на служебни коли.

Свиване на разходите 
за командировки.

▶

▶

▶

▶

▶

▶

▶

▶

▶

▶

Интервю Доц. Григорий Вазов, ректор на Висшето 
училище по застраховане и финанси

 Софийският университет съкращава с 30% парите за повишаване квалификацията на нехабилитираните си преподаватели  Снимка бОби ТОшеВ▶
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Посредник за газа все пак ще има, поевтиняване - не се знае

БСП атакува американския 
посланик заради изказва-
нията му по енергийната 
политика на правителство-
то на ГЕРБ. Бившият ми-
нистър-председател Сергей 
Станишев изрази недоуме-
нието си, че “чужд посла-
ник на практика иска отчет 
от българското правител-
ство”. В последните седми-
ци Джеймс Уорлик активно 
говори по актуалните въпро-
си за големите енергийни 
проекти и задава въпроси, 
които убягват на партиите и 
обществото в страната.

Тезата за “чуждите” 
и “нашите” интереси 
От БСП заподозряха, че 
причината за изказванията 
на Уорлик са американски-
те интереси в българската 
енергетика. “Трябва да е 
ясно, че всеки, който се 
опитва да влияе, трябва да 
се ангажира не само поли-
тически, но и финансово в 
намирането на ефективни 
решения. Защото няма как 
да се докарва газ през Ат-
лантика или други морета и 
океани, без да има нужната 
инфраструктура", коменти-
ра Сергей Станишев. Той 
призова правителството да 
не се поддава на външен 
натиск. Версията на лявата 
партия е, че американският 
посланик се опитва да пре-
чи на България “да заеме 
ключова позиция в енер-
гетиката на Балканите”. 
Левицата призова прави-
телството да защити наци-
оналните интереси.

В началото на миналата 
седмица първият вицепре-
миер на Русия Виктор Зуб-
ков пристигна в България, 
за да обсъди проектите 
АЕЦ “Белене” и “Южен 
поток”. И двата са със се-
риозно руско участие. В 
разговорите бяха включени 
и споразуменията за дос-
тавка на природен газ. След 
като продължително време 
правителството поддържа-

Тънка енергийна линия
Големите проекти разделиха партии, икономисти и дипломати

Основни варианти за 
понижаване цената 
на газа се оказаха 
несъществуващи 

Държавата се оказа без ос-
новни механизми за понижа-
ване на цената на газа. Пре-
махването на посредниците 
и промяната на валутата, в 
която България купува газ 
от Русия, бяха най-често 
обявяваните елементи, ко-
ито според управляващите 
може да доведат до промяна 
в цената. След посещението 
на директора на “Булгаргаз” 
Димитър Гогов в Москва се 
оказа, че тези варианти не 
съществуват.

Напротив, ще има 
посредник
Преговорите се водят меж-
ду “Булгаргаз” и “Газпром 
експорт”, което е 100% соб-

ственост на “Газпром”, и 
договорът ще бъде сключен 
между тези две дружества, 
съобщи Гогов. “Газпром екс-
порт” и сега е една от трите 
компании, които препрода-
ват газ на България. Няма 
как да се сключи договор 
директно с “Газпром”, за-
щото структурата на работа 
в Русия е такава. Държавни-
ят монополист е делегирал 
всички права за продаж-
ба на газ на дъщерното си 
дружество, обясни Дими-
тър Гогов. Той потвърди, че 
при това “Газпром експорт” 
слага надценка на сурови-
ната. По-голямата част от 
газа сега се купува от дру-
гия посредник - “Овергаз”, 
който обаче обяви, че след 
изтичането на договора си 
в края на годината смята 
да прекрати отношенията 
си с “Булгаргаз” и да стъпи 
директно на българския па-

зар. Количествата съответно 
ще бъдат прехвърлени към 
“Газпром експорт”, който по 
думи на Гогов сега доставя 
по-малко от 0.01% от общо-
то количество за страната. 
Досега представителите на 
властта обясняваха, че по-
средниците много надуват 
цената на газа и затова ще 
настояват пред Москва да 
бъдат премахнати.

Търговия в долари
Друг често критикуван мо-
мент от споразуменията с 
Русия е договореното тър-
гуване на суровината в до-
лари. От обяснението на 
Гогов стана ясно, че и този 
момент не е на дневен ред. 
“По принцип това е въпрос, 
който е трудно разрешим. По 
простата причина, че когато 
имаш формула, тя действа 
при котировки на между-
народните пазари, които се 

публикуват в долари. Няма 
котировки в евро”, обясни 
директорът на “Булгаргаз”.

и тогава...
Енергийният министър 
Трайчо Трайков вижда въз-
можността за понижаване 
на цената в промяната на 
формулата за ценообразу-
ване. Става въпрос само за 
базовите параметри, каквито 
са котировките на мазута и 
газьола, каза Гогов. По повод 
изказването на председателя 
на ДКЕВР Ангел Семерджи-
ев, че цената на газа може да 
падне с 15% от есента, Гогов 
коментира, че според него 
може дори с повече. До 10 
август “Булгаргаз” очаква 
предложенията на “Газпром 
експорт” за параметрите на 
новия договор, който трябва 
да влезе в сила от следваща-
та година.

Филипа Радионова

соката цена на суровината, 
но и този кабинет отказа да 
ги извади. 

Някои резонни  
въпроси
Ден по-късно американски-
ят посланик Джеймс Уор-
лик се срещна за разговор 
на четири очи с енергийния 
министър Трайчо Трайков. 
Пред медиите Уорлик при-

зова за пълна прозрачност 
по енергийните проекти. 
Той настоя да се даде пуб-
личност на договорите с 
“Газпром” и поиска яснота 
по фактите и споразумения-
та с Русия за АЕЦ “Белене”. 
“Бих бил изненадан, ако 
са взети някакви решения, 
които да противоречат на 
това, което премиерът вече 
е казал по отношение на 

този проект”, коментира 
Уорлик. Споразумението 
между НЕК и “Атомстро-
йекспорт” е тайно, също 
както газовите договори. 
Американският посланик 
и друг път се е изказвал 
по политически събития в 
страната. Правят го и други 
чужди дипломати, макар и 
доста по-рядко. Преди две 
седмици например, когато 

отношението на кабинета 
към АЕЦ “Белене” и “Южен 
поток” все още беше дос-
та по-сдържано, руският 
посланик Юрий Исаков 
напомни, че енергийните 
проекти са геополитически 
шанс за България, и преду-
преди, че в противен случай 
Русия ще се насочи към 
проекти в Турция.

Филипа Радионова

ше резервирана политика 
по проектите (атомната 
централа беше замразена, 
а газопроводът трябваше 
да бъде ревизиран), след 
срещата премиерът Бойко 
Борисов показа, че ще има 
раздвижване по тръбата и 
отново започна да търси 
пари за “Белене”. Газовите 
договори пък за пореден 
път бяха обвинени за ви-

Американският посланик Джеймс Уорлик се срещна с главния прокурор Борис велчев, но не пожела да каже по какви теми▶
снимки марина ангелова

Шефът на “Булгаргаз” Димитър Гогов е оптимист и 
очаква понижаване от над 15% на цената на природ-
ния газ 

▶



У нас    НовиНи    7    

Бизнесът ще може да кандидатства 
за финансиране по 3 нови евросхеми
Вече има подадени 
проекти по новите 
схеми на програма 
„Конкурентоспосо-
бност”

В най-скоро време ще бъ-
де обявен стартът на три 
нови схеми по Оперативна 
програма „Конкурентоспо-
собност” - за получаване на 
международно признати 
стандарти и за създаване 
и развитие на бизнес ин-
кубатори и клъстери. То-
ва съобщи Грета Добрева, 
изпълнителен директор 
на дирекция „Европейски 
фондове за конкурентoспо-
собност” в Министерството 
на икономиката, енерге-
тиката и туризма (МИЕТ). 
Тя уточни, че схемата за 
международно признати 
стандарти ще бъде обявена 
още тази седмица. 

Пари за закъсалите
„Не знам дали ще успеем 
до края на юли да обявим 
старта и на процедурата за 
субсидии за предприятия в 
затруднения, защото тази 
схема ще трябва да се ноти-
фицира пред Европейската 
комисия”, каза Добрева. 
Тя се надява, че отговорът 
от страна на евроинсти-
туцията ще бъде получен 
поне в началото на август. 

В момента процедурата е 
на етап съгласуване с екс-
пертите в Министерството 
на финансите (МФ). 

По схемата са предвидени 
1 млн. лв. за фирми, които 
се намират във финансово 
затруднение заради кризата. 
Те ще може да се използват 
за консултантски услуги за 
разработване на различни 
стратегии, на финансови 
планове, за обновяване на 
производството, преструк-
туриране и т.н.

Срокът за подписване на 
договорите е до края на 
годината, но по думите на 
Добрева срокът ще бъде 
спазен. Тя се надява, че 
още през ноември ще има 
подписани договори.
 
Най-честите грешки
До края на месеца от  
МИЕТ ще публикуват и 
два наръчника - за най-
често допусканите грешки 
от бенефициентите на етап 
кандидатстване и на етап 
изпълнение на проектите. 
За в. „Пари” Добрева ко-
ментира, че фирмите имат 
проблеми с определянето 
на свързаността на пред-
приятията или пък включ-
ват дейности, които по 
принцип не са допустими 
за финансиране. Друг често 
срещан пропуск е в подаде-
ната декларация по ПМС 

Закриват фонд 
„Тютюн” до есента

Все още не са изпла-
тени субсидиите от 
116 млн. лв. на тютю-
нопроизводителите

Държавен фонд „Тютюн” 
ще бъде закрит най-късно 
до октомври, съобщиха от 
Министерството на земе-
делието и храните. Дър-
жавният фонд ще спре да 
работи, след като изплати 
последната субсидия на 
тютюнопроизводителите. 
Тогава към земеделското 
министерство ще остане да 
работи само един и това ще 
е фонд „Земеделие”. През 

януари тази година изтече 
периодът от 3 години, в 
който беше предвидено да 
работи институцията.

Производителите на тю-
тюн все още чакат своите 
субсидии. Сумата, която 
трябва да им бъде изплате-
на, е близо 116 млн. лв.  

До есента парламентът 
трябва да е готов с пред-
ложения как да се намери 
алтернативната заетост на 
тютюнопроизводителите. 
Причината за това е, че 
тази година те ще получат 
финансиране за последен 
път.

Николета Цветкова
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Държавата и Столичната 
община си размениха имоти
Транспортното ми-
нистерство взима ро-
тондата на Централна 
гара, а Фандъкова -  
парк „Възраждане”

Държавата и Столичната об-
щина са се споразумели за 
размяна на имоти. Ротонда-

та пред Централна гара ще 
мине под управлението на 
Министерството на транс-
порта, което пък ще преот-
стъпи на кмета Йорданка 
Фандъкова столичния парк 
„Възраждане”.

Уреждане
На последното правител-

ствено заседание премие-
рът поканил кмета на Со-
фия Йорданка Фандъкова, 
за да уредят размяната. В 
присъствието на министър 
Александър Цветков Бори-
сов е заявил, че транспорт-
ното министерство има го-
товност да прехвърли своя 
терен от парк „Възраждане” 

на общината. В замяна мест-
ната власт ще прехвърли на 
държавата площада и под-
леза пред Централна гара, 
за да може транспортното 
министерство да ги отдаде 
на концесия заедно със сгра-
дата на гарата. 

Концесии
Досега Министерството на 
транспорта планираше да 
отдаде на концесия само га-
рата, тъй като дълги години 
не можеше да се разбере с 
общината за терена отпред. 
По време на управлението 
на Бойко Борисов като кмет 
на София общината дори 
планираше сама да търси 
частник, който да застрои 
пространството.

Районът на парк „Възраж-
дане” ще бъде благоустроен, 
ще има чешми за наливане 
на минерална вода, кътове 
за отдих и спортни площад-
ки. Според Борисов сега 
при парк „Възраждане” има 
жп линии и гара, която е 
изоставена. Според плана 
на София общата площ на 
парка бъде благоустроен, ще 
има чешми за наливане на 
минерална вода, кътове за 
отдих и спортни площадки. 
Според Борисов сега при 
парк „Възраждане” има жп 
линии и гара, която е изо

Краси Янева

121 да не са попълнени 
всички лица, представлява-
щи дружеството и вписани 
в Търговския регистър.

обучения  
за напреднали
След подписването на 
договорите по одобрени 
проекти се предвижда и 
допълнително обучение 
на бенефициентите, съоб-

щиха от МИЕТ. Експерти 
от ведомството и от Из-
пълнителната агенция за 
насърчаване на малките и 
средните предприятия ще 
им обясняват на специал-
ни семинари дали и как 
да правят процедурите си 
съгласно ПМС 55, дали 
една или друга промяна 
може да се направи само с 
уведомление, или е нужно 

подписване на допълнител-
но споразумение и др. 

в последния момент
„Към момента са подадени 
само един или два проекта 
по схемата за модернизация 
на малки и средни пред-
приятия от новите, обявени 
през последните месеци”, 
коментира Добрева. По ду-
мите й наплив ще има в по-

следния момент. От друга 
страна обаче, тя коментира 
и че по принцип може би 
ще има по-слаб интерес, 
тъй като заради кризата 
някои предприятия вече ня-
мат нужда от модернизация 
или не може да си позволят 
съфинансирането за нея. 
Голяма част от проектите 
по предишни подобни схе-
ми бяха прекратен

още тази седмица ще започне набирането на проекти за получаване на международно признати стандар-
ти, каза Грета Добрева  снимка боби тошев

▶

 Кметът на София Йорданка Фандъкова ще получи държавната част от парк 
"възраждане" снимка боби тошев

▶

 Тютюнопроизводителите все още чакат  
субсидиите си
▶
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Преработващата промишленост  
отчита 2.4% ръст        за година

Подобреният износ на ре-
дица български предпри-
ятия от края на миналата 
година е довел до увелича-
ване на производството в 
преработващата промиш-
леност с 2.4% през май тази 
година спрямо май 2009 г. 
Това сочат предварителни-
те данни на НСИ. По-висо-
ките цени на металите пък 
са причината добивната 
промишленост за този пе-
риод да отчете 2.9% ръст. 
В същото време с 4.7% е 
намаляло производс твото 
и разпределението на ток, 
топлоенергия и газ. Това е 
и причината общият индекс 
на промишленото произ-
водство през май да отбе-
лежи незначителен ръст от 
0.4% спрямо май миналата 
година.

Производство
Именно заради спада в 
производството на енергия 
през май спрямо април от 
над 14% се отчита намаля-
ване на общото промишле-
но производство с 0.9%. В 
добивната промишленост 
през май се отчита ръст от 
2.9%, а в преработващата 
- от 2.5%.

Оборотите в промишле-
ността растат с по-висо-
ки темпове от индекса на 
произведената продукция 
и причината е вдигане на 
производствените цени. 
НСИ съобщи тези дни, че 
през май общият индекс 
на цените на производи-
тел се е увеличил с 9.1% 
спрямо май 2009 г., като 
инфлацията се наблюдава 
както на вътрешния, така 
и на външните ни пазари. 

12.7% е средният ръст на 
оборота в промишлеността 
в сравнение с май 2009 г. На 
годишна база над средното 
са нараснали оборотите в 
преработващата промишле-
ност - с 16.6%. В добивната 
промишленост годишният 
ръст на оборота е 11.4%, 
докато в производството и 
разпределението на енергия 
е отчетен спад от 0.6%.

В сравнение с предходния 
месец оборотът през май 
тази година нараства с 1%, 
като в преработващата про-
мишленост продукцията се 
е увеличила с 5.9%, докато 
в производството и разпре-
делението на електрическа 
и топлоенергия и газ се 
наблюдава спад от 12.9%, а 
в добивната промишленост 
- 16.3%.

Търговия
На вътрешния пазар обаче 
стагнацията продължава и 
това го доказва статистика-
та за търговията. Обороти-
те в търговския сектор у нас 
продължават да падат като 
следствие от намалялата 
покупателна способност на 
българите. През май спря-
мо април има лек ръст в 
търговията на дребно от 
1.8%, но в търговията на ед-
ро е отчетен спад от 2.6%, 
а с 1.2% падат продажбите 
на автомобили, техническо 
обслужване и ремонт. Така 
общият спад в сектор Тър-
говия през май е 1.4%.

На годишна база търгов-
ските обороти са паднали 
с 12.4%. В търговията на 
дребно спадът е с 8%. Тук 
единствено продажбите на 
хранителни стоки, напит-

Търговията и строи-
телството продължа-
ват да се свиват

Ще има по-малко 
пари за четвърто-
класни пътни мрежи 
след актуализацията 
на бюджета

Общините приемат със 
смесени чувства актуали-
зацията на бюджета за 2010 
г. Това каза  председателят 
на Националното сдруже-
ние на общините в Репу-
блика България (НСОРБ) 
и кмет на Смолян Дора 
Янкова. 

По думите й общините 
няма как да са доволни, че 
ще им бъдат орязани парите. 
Миналата седмица парла-

ментът прие субсидията за 
общините да бъде намалена 
със 100 млн. лв. вместо със 
138 млн. лв., което на прак-
тика означава 20% орязване, 
а не с първоначално предви-
дените 30%.

Хитра  
стъпка
“Ние влязохме в една ситу-
ация, дайте да им вземем 
30%, за да може да са до-
волни, като им вземем 20%”, 
обясни Янкова актуализира-
ните параметри в бюджета. 

Тя обясни, че заради по-
малкото пари ще се наложат 
съкращения в общинските 
администрации, ще има по-

малко пари за четвъртоклас-
ни пътни мрежи (например 
за Смолян те намаляват с 
15%, или с 40 хил. лв.).

Сами ще си ринем 
снега
Янкова допълни, че мест-
ните власти са притеснени 
и за зимното поддържане на 
пътищата, защото и там има 
чувствително орязване на 
финансирането от републи-
канския бюджет. По думите 
й общините ще имат сери-
озни проблеми, ако влязат в 
бюджет 2011 с актуализира-
ните показатели от бюджета 
за тази година.

Биляна вачева

Общините планират съкращения 
на администрацията

Няма да се режат 
заплати и пенсии и 
догодина

През следващата година 
няма да се увеличават данъ-
ците и акцизите и да се на-
маляват пенсиите и запла-
тите. „Ние сме направили 
разчетите за 2011 г. и тогава 
да няма вдигане на данъци 
и акцизи и да няма пипане 
на пенсии и заплати” , заяви 
вицепремиерът и финансов 
министър Симеон Дянков 
пред БНР. Той разказа, че 
след като Румъния увеличи 
ДДС ставката с 5%, веднага 
румънците са започнали да 
купуват различни стоки от 
Русе, както пък гърците от 
Гоце Делчев и Сандански.

Финансовият министър 
припомни, че макрорамката 
на бюджета за 2011-а е гото-
ва и ще бъде представена на 
заседанието на ЕКОФИН 
тази седмица.

Прогнозата на правител-
ството е, че ще отбележим 
икономически ръст през 
2011 г., който ще е около 
3%, а дефицитът ще бъде 
под 2.7%.

За МвФ
„Не е нужно да се водят 
преговори с МВФ и ние не 
водим такива преговори. 
Не смятам, че е необходима 
каквато и да е помощ от 
МВФ.” Така Дянков ко-
ментира предложението на 

лидера на ДСБ Иван Костов 
страната ни да вземе заем 
от 1 млрд. EUR от МВФ.

Без втора  
актуализация
Според финансовия ми-
нистър до края на годината 
няма да се прави втора акту-
ализация на бюджета. В пе-
тък по време на заседанието 
на Съвета по администра-
тивна реформа всички ми-
нистерства са представили 
окончателните си доклади 
за оптимизация на админи-
страцията и до края на юли 
тези мерки ще бъдат внесе-
ни в Министерския съвет и 
до есента правителството 
ще има цялостна програма 
какво трябва да се прави.

Спестяване
„Ние разходите сме ги сви-
ли доста, а сега голямата ни 
задача е да увеличим повече 
приходите и от началото на 
април приходите в Агенция 
„Митници” се увеличават 
всеки месец и в средата на 
юли с около 16% е надпла-
новото изпълнение на при-
ходите от ДДС, а за акцизи-
те все още не е достигнато 
100% изпълнение”, призна 
финансист № 1. Дянков 
отчете, че финансовото ми-
нистерство е оптимизирало 
с 19% броя на хората и е 
намалило агенциите си с 
2. „Няма свещени крави в 
администрацията и не би 
могло да има”, смята той.

Дянков замразява 
данъците и  
акцизите за 2011 г.

ки и тютюневи изделия 
не са повлияни от свитото 
потребление и през май 
тази година спрямо май 
миналата година те дори 
са нараснали с 1.4%. С най-
значителен спад са про-
дажбите на компютърна и 
комуникационна техника 
- 19%, но се наблюдава тен-
денция на забавянето му. 

В търговията на едро обо-
ротите са паднали с 12.1% 
спрямо май 2009 г. При това 

падат оборотите (със 7.3%) 
и в търговията на едро с 
хранителни стоки, напитки 
и тютюневи изделия. Най-
голям е спадът в търговията 
с машини, оборудване и 
части за тях - 34.2%. Стаг-
нацията на пазара на ав-
томобили и мотоциклети, 
техническо обслужване и 
ремонт продължава - спа-
дът в продажбите от май 
миналата година до май 
тази година е над 28%.

Ние влязохме в една 
ситуация - дайте да им 
вземем 30%, за да може 
да са доволни, като им 
вземем 20%. Така Дора 
Янкова накратко обясни 
орязаните пари за общи-
ните  
 снимка марина ангелова

▶

оборотите в промишлеността растат с по-високи                                   темпове от индекса на произведената продукция и причината е вдигане  
на производствените цени
▶

Симеон Дянков смята, че страната ни не трябва  
да прибягва до теглене на заем, за да се справи  
с бюджетния дефицит снимка емилия костадинова

▶
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Преработващата промишленост  
отчита 2.4% ръст        за година

Българските депутати са 
отличници по присъствие  
в Европарламента
В Шенген през 2011 
г. ще влезем, но се 
отдалечаваме от 
еврозоната 

Единадесет от 17-те бъл-
гарски депутати в Евро-
пейския парламент през 
изминалата първа година 
от мандата им са отбеля-
зали над 90% присъствие 
на заседанията. 

оценка
Единствената причина да 
няма 100% присъствие 
в Европарламента са ня-
колкото дни, през които 
белгийското небе е било 
блокирано за самолетни 
полети заради исландския 
вулкан. Това съобщи ше-
фът на българското инфор-
мационно бюро Виолета 
Станичич на среща на ев-
родепутатите в София, на 
която те отчетоха какво 
са свършили през едного-
дишната си работа и какво 
предстои. В същото време 
само двама наши минист-
ри са потърсили среща с 
български евродепутати 
през изминалата година 
- външният министър Ни-
колай Младенов и минис-
търът по еврофондовете 
Томислав Дончев.

Целта България да влезе 
в Шенген през 2011 г. е 
постижима, но влизане 
в еврозоната до 2013 г. 
е по-скоро невъзможно, 
смятат българските евро-
депутати.

отчет
Андрей Ковачев (ГЕРБ) 
заяви, че до края на тази 
година трябва да заработи 
европейската дипломати-
ческа служба, и обеща 
България да бъде добре 
представена в нея. Спо-
ред Ивайло Калфин (БСП) 
Маастрихтските критерии 
не работят, както и систе-

снимка БоБи Тошев

мите за банков и финансов 
надзор в ЕС. Текат дебати 
за ролята на ЕС като коор-
динатор в тази сфера, каза 
Калфин.

Ф е л и з  Х ю с м е н о в а 
(ДПС) заяви, че до 2013 
г. са предвидени инвести-
ции от 347 млрд. EUR в 
областта на регионалната 
политика на Европейския 
съюз и трябва да се ускори 
потокът от средства към 
най-засегнатите от криза-
та региони. 

Дунавската стратегия 
е един от новите прио-
ритети, което е важно за 
България.  Намалихме 
бюрократичността и про-
зрачността при вземане на 
решения за финансиране 
от Европейския фонд за 
регионално развитие и 
Кохезионния фонд.

Според Мария Недел-
чева (ГЕРБ) бюджетът на 
Общоевропейската сел-
скостопанска политика ще 
се запази в размер 40% от 
общия бюджет на ЕС. На-
дявам се бързо да се реши 
въпросът с изравняване-
то на субсидиите между 

старите и новите страни 
членки и  че България 
ще защити много добре 
своите позиции, каза Не-
делчева.

Илияна Йотова (БСП) 
обясни, че работи за  за-
дължителна рамка с ми-
нимални изисквания за 
всяка държава в ЕС по 
отношение на заетостта 
на младите и хората в 
предпенсионна възраст. 

Антония Първанова 
(НДСВ) обясни, че са из       
работени три директиви за 
лекарствата и информира-
ността на пациентите, които 
ще решат много проблеми.

Според Владимир Уру-
чев (ГЕРБ) създаването 
на нова енергийна общ-
ност и общ енергиен па-
зар ще реши проблема с 
различните цени и неси-
гурността в доставките. 
България не може сама 
да извоюва благоприятни 
позиции пред “Газпром”, 
но не всички държави са 
съгласни със създаването 
на европейска енергийна 
общност, каза той.

Мила Кисьова

София ще e сред градовете  
с най-бърз темп на развитие
Българската столица 
ще отчита 6.3% 
годишен ръст

Източноевропейските сто-
лици Букурещ, София, Вар-
шава и Прага през след-
ващите 5 години ще бъдат 
най-бързоразвиващите се 
градове в Европа. Това пише 
в най-новото регионално 
изследване на института за 
икономически изследвания 
Oxford Economics.

Първенците
Според прогнозите меж-
ду 2010 и 2015 г. Букурещ 
ще отчита темп на растеж 
средно от 7.2%, което по-

ставя румънската столица 
на първо място в класаци-
ята. Букурещ е водач и в 
прогнозата за увеличава-
не на работните места с  
очакван растеж от 3.7 на сто 
годишно.

На второ място е София. 
Очакваният растеж през 
следващите 5 години е сред-
но 6.3% годишно. След бъл-
гарската столица е Варшава, 
чийто ръст ще е с половин 
процент под софийския. Екс-
пертите на Oxford Economics 
прогнозират, че столицата на 
Чехия ще нараства с 4.2%. 

Западноевропейските 
столици
Хелзинки ще има растеж от 

3.7 на сто. Така финланд-
ската столица е западноев-
ропейският град, класирал 
се на най-високо място в 
списъка. На второ място в 
Западна Европа и на шесто 
в общия списък е столицата 
на Швеция. За Стокхолм се 
очаква ръст от 3.5%. 

Въпреки тежката криза в 
Унгария столицата й Буда-
пеща се развива добре. В 
следващите 5 години тя ще 
е на седмо място сред бър-
зоразвиващите се градове. 
Растежът е 3.5%. След Бу-
дапеща се нарежда Лондон, 
след него Брюксел с едва 
3.1% ръст, а на последно 
място е норвежката столица 
Осло с 3%.

Проверяват митничарите, свързани 
със скандала около Лъчезар Иванов
При разминавания 
между декларираните 
доходи и придобитото 
имущество те ще 
бъдат предадени на 
прокуратурата
Тримата митничари от ре-
портажа на Нова телеви-
зия и техните съпруги ще 
бъдат проверени от НАП. 
Данъчните ще ревизират 
и собствениците на авто-
мобили и недвижими имо-
ти, предоставили ги без-
възмездно за ползване на 
митничарите. Акцията на 
НАП е в резултат на скан-
дала, който се развихри 
със зам.-председателя на 
парламента Лъчезар Ива-
нов, след като той се опита 
да спре скандалното видео 
на Нова телевизия. По-къс-
но това му струва и трите 
поста, които той заема - 

зам.-председател на НС, 
шеф на здравната комисия 
в парламента и председател 
на софийската организация 
на ГЕРБ. 

Медийна звезда
От приходната агенция 
уточняват, че досега  мит-
ничарят Сергей Бранков 
не е бил проверяван.  
Очаква се данъчните ре-
визии да установят дали 
декларираните от мит-
ничарите доходи съот-
ветстват на придобито-
то имущество. Ще бъдат 
проверени и доходите и 
имуществото на други-
те двама негови колеги 
Пламен Иванов и Бойко 
Чакъров и семействата 
им. Бранков е главното 
действащо лице в репор-
тажа на Нова телевизия. 
По-късно стана ясно, че 
Лъчезар Иванов се е оп-

итал да спре излъчването 
му с мотива, че жена му 
работи в парламента и 
това ще урони престижа 
на НС. Според вече бив-
шия зам.- председател на 
парламента вече била на-
правена данъчна проверка 
на Бранков. 

Примката  
се затяга
Ако бъдат установени ук-
рити доходи или несъответ-
ствие между тях и имуще-
ството, ще бъдат назначени 
данъчни ревизии, за да се 
установи колко са укритите 
данъци, уточняват от аген-
цията на Красимир Стефа-
нов. Всички резултати от 
проверките на НАП, както 
и евентуални данни за из-
вършени данъчни или други 
престъпления ще бъдат не-
забавно предадени на мит-
ниците и прокуратурата.

Строителство
Сривът в строителството 
продължава. Произведе-
ната строителна продук-
ция през май е с 3.7% под 
равнището си през април. 
Така на годишна база спа-
дът в този сектор е 16.6% 
основно заради спада в 
сградното строителство, 
който е 25.2% спрямо май 
2009 г. При гражданското и 
инженерното строителство 
намалението е с 0.4%. 

Интересното е, че през 
май спрямо април инже-
нерното строителство 
бележи много по-голям 
спад от строителството на 
жилища. Така например 
произведената през месе-
ца продукция от сградно 
строителство намалява с 
3.1%, а при гражданското 
строителство намалението 
е с 4.4%. 

През периода януари - 
май 2010 г. строителната 

продукция намалява спря-
мо същия период на 2009 г., 
като общият спад от 23.6% 
се определя предимно от 
отрицателните темпове в 
сградното строителство, 
което представлява 59.0% 
от цялото строително про-
изводство. Регистрирано-
то намаление в сградното 
строителство през периода 
е 32.4%, а в гражданското 
строителство - 5.4%. 

Мила Кисьова

Фелиз Хюсменова и Антония Първанова получават 
поздравления за първата си година от мандата като 
евродепутатки

▶

оборотите в промишлеността растат с по-високи                                   темпове от индекса на произведената продукция и причината е вдигане  
на производствените цени
▶

снимка марина ангелова
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Данъчните в САЩ вземат 
на прицел и банка HSBC

Клиенти на трезора са 
заподозрени в избяг-
ване на данъци

Властите в САЩ са запо-
чнали разследване срещу 
британската банка HSBC по 
подозрения, че е помогнала 
на свои американски кли-
енти да избегнат плащането 
на данъци в страната си. 
Най-малко двама американ-
ски граждани със сметки в 
HSBC помагат на прокура-
турата с информация и име-
на на служители на банката, 
казват запознати, цитирани 
от в. New York Times. Офи-
циално HSBC не е получила 
писмо от властите, което 
означава, че все още няма 
повдигнато обвинение.

Неофициално
Разследването срещу бри-

танската банка започна 
неофициално в края на 
2008 г. във връзка с про-
учването на подобен слу-
чай в швейцарската UBS. 
През последните няколко 
седмици служители на 
щатската служба за при-
ходите са посетили из-
ненадващо двама амери-
кански клиенти на HSBC, 
които са заподозрени в 
избягване на данъци чрез 
офшорното подразделе-
ние на банката. В края на 
юни пък министерството 
на правосъдието изпрати 
писма на няколко кли-
енти на HSBC, като ги 
информира, че са обект на 
наказателно преследване, 
което е една стъпка преди 
обвинението. Законите в 
САЩ не забраняват оф-
шорните сметки, стига 
гражданите да декларират 

доходите си пред данъч-
ните власти в страната.

Съдействие
HSBC е предала на проку-
ратурата данни за сметките 
на най-малко двама големи 
клиенти, включително пис-
мени документи и записи 
на разговори между тях и 
служители на банката. Бив-
ши клиенти също оказват 
съдействие на властите, 
пише New York Times.

в брой
Няколко души бяха аресту-
вани по-рано тази година 
във връзка със случая. Еди-
ният от тях привлякъл вни-
манието на властите, когато 
бил хванат да пренася пари 
в брой през летището. Една 
от целите на прокуратурата 
е да установи дали HSBC, 
която закри офшорното си 

подразделение по време на 
разследването срещу UBS, 
е консултирала незакон-
но клиентите си да насо-
чат авоарите си към дру-
ги банки или да ги внесат 
незаконно в САЩ, казват 
запознати. 

Лош пример
Швейцарската банка UBS 
беше глобена със 780 млн. 
USD миналата година и 
призна, че е предлагала 
незаконни офшорни услуги 
на заможни американци, 
което им е позволило да 
избегнат милиарди долари 
данъци. Миналия месец 
швейцарският парламент 
одобри сделка с властите 
в САЩ за разкриване на 
данни за сметките на 4450 
американски граждани, за-
подозрени в избягване на 
данъци.

Премахването на единната 
валута щяло да засили растежа
По-слабите икономи-
ки ще подобрят конку-
рентоспособността си, 
се казва в анализ

Разпадането на еврозоната 
може да спаси 16-те страни 
членки от дълги години на 
икономическа стагнация. 
Премахването на еврото 
като валута би подобрило 
конкурентоспособността 
на по-слабите държави и 
би увеличило вътрешното 
търсене в Германия, така 
че да стимулира растежа. 
Това се казва в анализ 
на британската Capital 
Economics.

Гледна точка
Заплахата от разпад на 
еврозоната, който мнози-
на смятат за катастрофа, 
всъщност ще доведе до 

Словакия бави 
старта на фонда 
за еврозоната
Братислава иска пре-
разглеждане на собст-
веното си участие и 
общото финансиране

Словакия е против създава-
нето на фонд от 750 млрд. 
EUR за закъсалите страни 
членки на еврозоната, което 
може да забави старта на 
спасителния план, съобщи 
Wall Street Journal. Новият 
министър-председател на 
страната Ивета Радичова ще 
се срещне днес с председате-
ля на Европейската комисия 
Жозе Мануел Барозу, за да 
представи възраженията на 
Братислава.

отложен старт
Европейската програма за 
финансова стабилност тряб-
ваше да започне да действа 
на 1 юли, но стартът й беше 
забавен заради висящото 
одобрение на Словакия. 
Анализатори коментираха, 
че липсата на единодушна 
подкрепа от всички страни 
в еврозоната може да бъде 
лошо послание за финан-
совите пазари. Затова от ЕК 

се надяват, че Словакия ще 
изпълни задълженията си 
и ще се включи във фон-
да. Братислава трябва да 
осигури 4.4 млрд. EUR за 
стабилизационния пакет. 
Миналата седмица Радичо-
ва коментира, че не иска да 
блокира старта на програма-
та. Словакия обаче настоява 
за допълнителни разговори 
за участието си, както и за 
общия размер на фонда.

Последна дума
Програмата за финансиране 
беше създадена, след като 
се появиха опасения, че и 
други страни от еврозоната 
може да последват Гърция, 
на която спешно бяха отпус-
нати 110 млрд. EUR. Слова-
кия осигури 700 млн. EUR 
от сумата за Атина по ре-
шение на тогавашното ляво 
ориентирано правителство. 
Когато лидерите от еврозо-
ната одобриха създаването 
на фонда в началото на май, 
идеята беше подкрепена от 
словашкия премиер, който 
обаче посочи, че крайното 
решение ще се вземе от но-
вото правителство.

Ръстът на продажбите 
в чужбина се е  
забавил спрямо май
Китай отбеляза най-големия 
си търговски излишък за тази 
година през юни. С увеличе-
ние от цели 140% разликата 
между износа и вноса на 
страната достигна 20 млн. 
USD въпреки проблемите в 
ЕС, който е най-големият й 
търговски партньор.

Баланс
Износът е скочил с 35.2% 

през юни, а вносът се е уве-
личил с 52.7% на годишна ба-
за, показват данни на китай-
ската митническа агенция. 
През май Китай отчете ръст 
на износа от 48.5%, а вносът 
се увеличи с 48.3%. 

Пазари
Миналия месец страната е 
изнесла стоки на стойност 
137.3 млрд. USD спрямо 117.3 
млрд. USD за същия месец на 
миналата година, като почти 
е достигнала нивата отпреди 
кризата. Експортът за Европа 
се е увеличил с 36%, а за 
САЩ - с 28.3%. Към някои 
от развиващите се страни 
обаче китайският износ е ско-
чил значително. В Бразилия 
например са продадени със 
103.7% повече китайски сто-
ки, а в Русия - 59.2%. Вносът 
в Китай достигна 117.4  млрд. 
USD през юни.

Китай с рекорден 
търговски излишък 
за миналия месец

140
▶ процента се е увеличил 
търговският излишък на 
Китай през юни спрямо 
година по-рано

▶ Британската банка HSBC закри офшорното си подразделение по време на разследването на швейцарската 
UBS снимКа bloomberg

▶ Десноцентристкото правителство на Радичова 
спечели изборите, като се обяви против големите 
спасителни схеми за еврозоната снимКа reuters

▶ отпадането на еврото се смята за катастрофа от 
някои, но други го приемат за шанс снимКа bloomberg

възобновяване на иконо-
мическия растеж не само 
в по-слабите членки, но и 
в Европа като цяло, посоч-
ва анализаторът Роджър 
Бутъл в доклада. 

Италия, Испания, Ир-
ландия, Португалия и 
Гърция може бързо да се 
доближат по конкуренто-
способност до Германия, 
ако се откажат от еврото. 

Така собствените им ва-
лути ще поевтинеят, което 
ще увеличи износа им. По 
този начин те ще преодо-
леят трудностите си чрез 
икономически растеж и 
ще избегнат депресията.

и Германия печели
Пълното отпадане на ев-
рото ще бъде от полза 
и за Германия, тъй като 
възстановената германска 
марка би била по-скъпа. 
Това ще накара прави-
телството да стимулира 
вътрешното потребление, 
за да поддържа заетостта 
и растежа, като по този на-
чин жизненият стандарт в 
страната ще нарасне. Това 
от своя страна ще увеличи 
вноса от други евространи 
и ще помогне за ребалан-
сиране на европейската 
икономика.
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Автомобилният пазар 
продължава да се свива
Автомобилният пазар у нас 
продължава да се свива. Това 
показват данните на Асоциа-
цията на автомобилните про-
изводители и представители-
те им у нас (ААП) за продаж-
бите през първото полугодие 
на 2010 г. Според тях спадът 
на продажбите е забавил леко 
темпа си и в края на юни вече 
е под 40%. Очакванията на 
бранша за месеците до края 
на годината обаче остават 
песимистични. 

Статистика
Данните показват, че юни е 
най-добрият месец за пазара 
от началото на годината с 
общо 1813 продадени авто-
мобила. За първата половина 
на 2010 г. обаче продажбите 
са паднали с 39.9% до общо 
8604 возила, се вижда от ста-
тистиката на ААП. Спадът в 
продажбите обаче пада под 
40% за пръв път от началото 
на кризата на автопазара у 
нас. Тази цифра не предизви-
ка особен позитивизъм сред 
представителите на брашна 
у нас. 

Очакванията ни за развити-
ето на пазара до края на го-
дината не са оптимистични, 
коментират от Toyota. Ком-
панията е лидер по обеми у 
нас до юни с 893 продажби, 
или 10.38% пазарен дял. “Не 
виждаме причини за рязко 
подобряване на пазара”, каз-
ват от японския автомобило-
производител. Прогнозите на 
компанията са, че за цялата 
2010 г. спадът в продажбите 
ще се задържи около 35-40% 
на годишна база. За първи-
те 6 месеца спадът на броя 
продадени автомобили на 
компанията е над 44%, а за 
цялата минала година паза-
рът на нови автомобили у нас 
се сви с около 50%. 

Като причини за понижени-
ето от компанията посочват 
страха от загуба на доходи 

и неизвестността как ще се 
развие кризата при потреби-
телите. Към тях се добавят 
и относително по-високите 
лихви и завишените изис-
квания при одобрение за ли-
зинг. Бизнесът от своя страна 
свива инвестициите си, което 
променя плановете за подно-
вяване на автопарка. 

Лидери
Само 3 марки са успели да 
реализират ръст в продажби-
те си за първите 6 месеца на 
годината, показват данните 
на ААП. Това са Mini, Fiat и 
Renault. Техните продажби са 
съответно с 23, 7.8 и 5% наго-
ре до юни. Общият им паза-
рен дял обаче е около 9%.  На 
второ място по продажби от 
началото на годината след 
Toyota се нарежда Ford с 
857 продадени автомобила 
и 24% спад в продажби-
те, а третата позиция е за 
Peugeot със 788 продажби 
и 40% спад в продажбите. 
Пазарните дялове на двете 
компании са съответно 9.9 
и 9.1%. 

Освен за годината Toyota 
води по брой продажби и 
през юни, когато е пласира-
ла 197 автомобила. Малко 
след нея се нарежда Ford 
със 193 продажби, а третата 
позиция е за Volkswagen 
със 159 продажби. 

Най-продаваните автомо-
били от началото на година-
та са от клас В, където без-
спорен лидер е румънската 
Dacia с 467 продажби в 
сегмента. Продажбите й са 
се свили с 15% за първите 
6 месеца на годината, но па-
зарният й дял се е удвоил за 
същия този период. Според 
представители на компани-
ята добрите резултати, осо-
бено през юни, се дължат 
на силното навлизане на 
модела Duster на пазара.

Христо Ласков

Компании 
и пазари
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Браншът е с песимистични очаквания за месеците до края на годината 

Автобуси, камиони и мотоциклети 
възстановяват позиции
С около 27% се е 
свил пазарът на трите 
категории до юни 

Продажбите на автобуси, 
камиони и мотоциклети 
ограничават спада си към 
средата на годината, показ-
ват данните на ААП. Про-
дажбите на мотоциклети 
са намалели с 27.6%, или 
191 бройки до средата на 
годината, а при камиони и 
автобуси спадът е 27.3% до 
394 продажби, отчитат от 
асоциацията. 

начело
Лидер при мотоциклетите 
за първата половина на го-

дината е Peugeot с 80 про-
дажби, показва статистика-
та. На втора позиция се на-
режда BMW с 30 продажби, 
а на трето място се нарежда 
Piaggio с 28 продажби. 

марки
При камионите и автобу-
сите Mercedes и Iveco си 
дишат във врата за ли-
дерската позиция. Герман-
ската марка води със 137 
продажби срещу 134 на 
италианската марка. Две-
те компании държат 68% 
от пазара. На трето място 
по продажби се нарежда 
Renault с 67 продажби за 
първата половина на го-
дината. 

Марка	 	 Продажби	 	 Дял	(в	%)
Toyota	 	 893	 	 10.38
Ford	 	 857	 	 9.96
Peugeot	 	 788	 	 9.16
Volkswagen	 	 736	 	 8.55
Dacia	 	 600	 	 6.97
Citroen	 	 580	 	 6.74
Chevrolet	 	 523	 	 6.08
Renault	 	 517	 	 6.01
Skoda	 	 516	 	 6
Opel	 	 476	 	 5.53
---	 	
Общо	 	 8604	

▶ Водачи 

Източник:	ААП,	данните	са	за	първите	6	месеца	на	2010	г.

Втора поредна година драстичен спад на продажбите на автомобили в България очакват дистрибуторите▶

Цифра

15
 процента е ръстът на продажбите на нови автомо-

били в Германия, а повечето европейски автомобилни 
производители отчитат увеличения на оборотите си 
най-вече заради положителното развитие на автомобил-
ния пазар в Източна Азия

▶

при камиони и автобуси спадът е 27.3% до 394 про-
дажби, отчитат от асоциацията на автомобилните 
производители и представителите у нас

▶
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Големите компании, в които 
държавата е собственик на 
над 50% от капитала, потвър-
диха тенденцията за продъл-
жаващ спад на приходите. 
Това показват публикуваните 
на сайта на Министерството 
на финансите резултати на го-
лемите предприятия в порт-
фейлите на икономическото, 
финансовото и транспортно-
то министерство. Балансите, 
отчетите за  приходите и раз-
ходите на държавните друже-
ства за първото тримесечие 
на 2010 г. са публикувани в 
изпълнение на договорените 
със социалните партньори 
мерки на правителството за 
подкрепа на заетостта, до-
макинствата, бизнеса и фи-
скалната позиция, обясняват 
от финансовото ведомство. 
Данните се представят в 
изпълнение на постановле-
ние на МС за наблюдение и 
контрол върху финансово-
то състояние на въпросните 
предприятия.

Транспорт
Един от най-сериозните порт-
фейли се управлява от Ми-
нистерството на транспорта, 
информационните техноло-
гии и съобщенията. По пока-
зателя приходи  най-голямото 
дружество - собственост на 
ведомството, е БДЖ ЕАД. 
Държавната железница обаче 

е сред най-големите губещи 
през първото тримесечие на 
2010 г., тъй като отчита над 
16 млн. лв. загуба спрямо 
16.9 млн. лв. печалба в края 
на март 2009 г. Оборотът на 
компанията намалява с 62% 
на годишна база до близо 
52 млн. лв. За първото три-
месечие на миналата година 
приходите на жп превозва-
ча достигнаха 135 млн. лв., 
като 52 млн. лв. от тях бяха 
държавна субсидия. Тази го-
дина не е плащана субсидия 
на БДЖ. Според доклада за 
дейността на дружеството 
през трите месеца на 2010 
г. приходите от пътнически 
превози са се свили с 851 
хил. лв., а постъпленията от 
товарни превози са намалели 
с 10.84 млн. лв.

„Български пощи” ЕАД 
отчита над 80% спад на пе-
чалбата до 587 хил. лв., а 
приходите на дружеството 
намаляват с 11.1% до 37.86 
млн. лв. Една от основните 
причини за спада на при-
ходите спрямо предходната 
година е прекратеният дого-
вор с Изпълнителна агенция 
„Пътища”. Това е довело до 
3.8 млн. лв. по-малко прихо-
ди от продажба на винетни 
стикери, се казва в доклада 
на „Български пощи”.

РВД също се нарежда сред 
големите дружества на транс-

портното министерство. Дър-
жавното предприятие има 31 
млн. лв. оборот, което е спад 
от 4% на годишна база. Загу-
бата спрямо първото триме-
сечие на 2009 г. се е увеличи-
ла с 44% до 1.97 млн. лв. „За 
отчетния период предприяти-
ето отчита планирана загуба, 
която се дължи на сезонния 
характер на предоставените 
аеронавигационни услуги”, 
обясняват от РВД. Плановете 
на компанията са през летни-
те месеци натрупаната загуба 
да бъде преодоляна.

Финанси
Единственото предприятие в 
портфейла на Министерство-
то на финансите е „Инфор-
мационно обслужване” АД. 
Данните на компанията за 
първото тримесечие показват 
12% спад на приходите до 
малко над 6 млн. лв. Печал-
бата обаче се е увеличила 
със 17% до 887 хил. лв. Ос-
новната причина за по-ви-
сокия положителен резултат 
вероятно е продължаващото 
съкращаване на персонала в 
дружеството. Изпълнителни-
ят директор на „Информаци-
онно обслужване” Чавдар То-
доров обясни за в. „Пари”, че 
оптимизацията е започнала 
още през есента на миналата 
година и ще продължи през 
тази, като се планират около 

20% съкращения.
„Български енергиен хол-

динг” АД, което е собстве-
ност на Министерството на 
икономиката, енергетиката 
и туризма, е намалило при-
ходите си с близо 30% до 5.3 
млн. лв. Печалбата на мегас-
труктурата се свива с 48.5% 
до 4.2 млн. лв. 

Единствената компания, 
която се откроява със сери-
озен скок на финансовите 
си показатели, е Държавно 
предприятие „Радиоактив-
ни отпадъци”. Предмет на 
компанията са планирането, 
проектирането, изграждане-
то на нужните съоръжения, 
транспортирането, съхра-
нението и управлението на 
радиоактивните отпадъци на 
територията на Република 
България. Дружеството е уве-
личило оборота си с 22.5% до 
4 млн. лв., а печалбата скача 
до 5 хил. лв.

Компанията почти изця-
ло финансира дейността си 
от правителствени дарения. 
Според публикувания отчет 
за периода януари - март 2010 
г. това перо носи 4.02 млн. лв. 
от приходите на Държавно 
предприятие „Радиоактив-
ни отпадъци”. Приходите от 
продажби остават 4 хил. лв., 
а едва 3 хил. лв. са били фи-
нансовите приходи. 

атанас Христов

БДЖ натежава с най-голяма загуба в структурата на Министерството на транспорта, информационните технологии и съобщенията
Масов спад на приходите в държавните компании

Решение
КФН отписа две 
облигационни 
емисии 
Дълговите книжа на 
„Елана холдинг” АД 
и „Енемона” АД бяха 
отписани от публичния 
регистър на Комисията за 
финансов надзор. Финан-
совият холдинг „Елана” 

е отписан като емитент 
заедно с облигации за 
3.46 млн. EUR. Емисия 
от 2.5 млн. EUR, издаде-
на от инженеринговата 
компания „Енемона”, 
също беше отписана от 
публичния регистър. На 
капиталовия ни пазар се 
търгуват обикновените 
акции на козлодуйската 
компания. Дружеството 
е емитент и на първия 

деривативен инструмент 
на БФБ, след като издаде 
емисия варанти. Освен 
това „Енемона” набра 
пари и чрез издаване на 
привилегировани акции. 
Петъчната сесия донесе 
минимален ръст от 0.01% 
за капитализацията на 
синия чип. Общо 580 
обикновени книжа сме-
ниха собственика си на 
цена 7.7 лв. за брой.

Акционер в „Сердика център” навлезе  
на пазара на недвижими имоти в Испания
ECE 
Projektmanagement 
купи компания,  
която управлява  
14 мола

ECE Projektmanagement, 
която е с миноритарен дял 
в столичния мол „Сердика 
център” и го управлява, обя-
ви, че е придобила испан-
ска компания за управле-
ние на търговски центрове. 
ECE е купила Auxideico 
Gestion от ING Real Estate 
Development. Стойността на 
сделката се пази в тайна. 

покупката
Auxideico Gestion управля-
ва 14 търговски центъра в 
Испания. Моловете от порт-
фолиото й са с общо 500 000 
кв. м отдаваема търговска 
площ. 

Клиенти на компанията са 
ING Real Estate Investment 
Management, Deutsche Bank 
(RREEF), Invesco Real 
Estate, LaSalle Investment 

Management и др. От ECE 
твърдят, че няма да проме-
нят дейността на испанската 
компания и няма да уволня-
ват 68-те служители.

пазарни позиции
„След като години наред 
се разширявахме в Източна 
Европа, това е първият път, 
когато ECE ще управлява 
значително портфолио от 
търговски центрове в За-
падна Европа”, коментира 
Александър Ото, изпълни-
телен директор на ECE. Ком-
панията работи в Австрия, 
България, Чехия, Германия, 
Гърция, Унгария, Литва, 
Полша, Катар, Румъния, Ру-
сия, Швейцария, Турция и 
Словакия. 

В България 65-мата слу-
жители на ECE работят 
по разработването, пла-
нирането, реализацията и 
позиционирането на па-
зара на търговски център 
„Черно море парк” във Ва-
рна, както и на „Сердика 
център” в столицата. ECE 

Емисия
Вписаха новите 
акции на 
СИБАНК 
Акциите, които издаде 
СИБАНК в резултат на 
увеличението на капитала, 
са вписани в Търговския 
регистър на 2 юли, показва 
съобщение на трезора към 
инвестиционната общност. 

След промяната акционер-
ният капитал на банката се 
увеличи от 69 720 560 на 
79 374 210 лв. СИБАНК 
събра от пазара 78.2 млн. 
лв., като издаде 965 365 
нови книжа с номинал 10 
лв. и емисионна стойност 
81.04 лв. за акция. Подпи-
ската по увеличението на 
капитала на трезора при-
ключи на 23 юни. Посред-
ник по предлагането беше 

Кей Би Си Секюритис 
- клон България. Послед-
ната сделка с книжата на 
СИБАНК е от 16 декември 
2009 г., когато 25 лота сме-
ниха собственика си. През 
първото тримесечие на 
2010 г. приходите от лихви 
на СИБАНК намаляват 
до 13.56 млн. лв. спрямо 
16.2 млн. лв. в края на март 
2009 г. Печалбата се пони-
жава до 973 хил. лв.

Министерство на транспорта, информационните технологии и съобщенията Министерство на финансите Министерство на икономиката, енергетиката и туризма

БДЖ ЕАД "Български пощи" ЕАД ДП "Пристанищна инфраструктура" "Летище Пловдив" ЕАД "Летище София" ЕАД "Пристанище Бургас" ЕАД "Пристанищен комплекс�Русе" ЕАД "Пристанище Варна" ЕАД ДП РВД ДП ТСВ
За отчетния период предприятието отчита
планирана загуба, която се дължи на
сезонния характер на предоставените
аеронавигационни услуги. Сезонният
характер се изразява в по�ниски нива
на обслужения трафик през зимните
месеци в сравнение с летните, когато
очакваме натрупаната загуба да
бъде преодоляна

През трите месеца на ���� г. приходите от
пътнически превози са ��.��� млн. лв.,
което е с ��� хил. лв. по�малко спрямо
същия период на ���� г. През първото
тримесечие приходите от товарни превози
са ��.��� млн. лв., което е с ��.��� млн. лв.
по�малко спрямо края на март ���� г.

Намалението на приходите спрямо
предходната година се дължи преди
всичко на: прекратен договор с
Изпълнителна агенция "Пътища" и
намалени приходи от продажба на
винетни стикери с �.� млн. лв.;
прекратен договор с "Мобил Тел" за
доставка на известия и намаление на
приходите с ��� хил. лв.

За отчетния период дружеството отчита
преизпълнение на: Ръст на пътниците от
�.�% спрямо ���� г.; Увеличение от ��.�%
на обработени карго товари спрямо
плана за ���� г. и увеличение от ��.�%
спрямо същия период на ���� г.;
Увеличение има в продажбите на авиационно
гориво с � ��� т спрямо плана за ���� г., или
��.� и с �.�% спрямо отчета за съответния
период на ���� г.

Към �� март ���� г. в "Пристанище Варна" ЕАД
са обработени �.� млн. тона товари.
В сравнение със същия период на ���� г. са
обработени с �� хил. тона по малко товари,
което е спад от �.�%

"Информационно обслужване" АД "Български енергиен холдинг" АД ДП "Радиоактивни отпадъци"

Приходи ����
Графика: Гриша Струнджев
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Финансови резултати на големите държавни компании за първото тримесечие на ���� г., в хил. лв.



Projektmanagement има раз-
решение за строеж на тър-
говски комплекс „Тримон-
циум център”. Молът ще 

бъде издигнат на едно от 
най-оживените кръстови-
ща в Пловдив - на пресеч-
ката на булевардите „Найчо 

Цанов” и „Христо Ботев” 
- върху част от терена на 
бившата Сточна гара.

Красимира Янева
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БДЖ натежава с най-голяма загуба в структурата на Министерството на транспорта, информационните технологии и съобщенията
Масов спад на приходите в държавните компании

Цифра на деня

10.07
 млрд. лв. е пазарната капитализация на Българската 

фондова борса след края на сесията в петък
▶

Акционер в „Сердика център” навлезе  
на пазара на недвижими имоти в Испания

Събрание
„Доверие ОХ” 
капитализира 
печалбата си
Печалбата на „Доверие-
Обединен холдинг” за 
миналата година беше 
заделена във фонд „Ре-
зервен” на дружеството, 
реши общото събрание на 
акционерите. Положител-

ният финансов резултат на 
дружеството за миналата 
година е 174.5 хил. лв. 
Инвеститорите в холдинга 
решиха всеки член на над-
зорния съвет да получава 
по 1400 лв. месечна запла-
та, а членовете на управи-
телния съвет ще взимат по 
700 лв. на месец.
Преди няколко дни НС на 
„Доверие” реши да направи 
рокади в управлението на 

холдинга. Надзорниците 
решиха да освободят Камен 
Иванов и Иван Кралев, без 
да е посочено кой ще заеме 
техните места. На сесията 
в петък бяха сключени 4 
сделки с книжата на „До-
верие ОХ”, в които 20 229 
лота смениха собственика 
си. Цената на акциите не се 
промени и остана на ниво 
2.50 лв. Капитализацията на 
холдинга е 35 млн. лв.

„Енел” няма договорка за 
продажбата на „Марица-изток 3”
Енергийната компа-
ния обяви обекта за 
продан през март тази 
година

Енергийната компания 
„Енел” не е достигнала до 
крайно споразумение за 
продажбата на ТЕЦ „Ма-
рица-изток 3”. Преговори-
те за придобиване на соб-
ственост се водят с руската 
компания „Интер РАО”. 
Процесът на договаряне 
все още продължава както с 
руските кандидати, така и с 
други компании, проявили 
интерес към българската 
енергийна централа. В съ-
общение от италианска-
та компания се обяснява, 
че дружеството не е взело 
никакво решение относно 
бъдещите купувачи. В Бъл-
гария „Енел” има четири 
дъщерни дружества. Три от 
тях бяха с основна дейност, 
насочена към рехабили-
тацията на ТЕЦ „Марица-
изток 3”.

Италианското дружество 
обяви ТЕЦ „Марица-изток 

снимка емилия костадинова

“Доверие ОХ” АД
Лева
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▶ от италианската енергийна компания обявиха, че 
процесът на договаряне все още продължава както с 
руските кандидати, така и с други дружества, проя-
вили интерес към българската енергийна централа
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БДЖ ЕАД "Български пощи" ЕАД ДП "Пристанищна инфраструктура" "Летище Пловдив" ЕАД "Летище София" ЕАД "Пристанище Бургас" ЕАД "Пристанищен комплекс�Русе" ЕАД "Пристанище Варна" ЕАД ДП РВД ДП ТСВ
За отчетния период предприятието отчита
планирана загуба, която се дължи на
сезонния характер на предоставените
аеронавигационни услуги. Сезонният
характер се изразява в по�ниски нива
на обслужения трафик през зимните
месеци в сравнение с летните, когато
очакваме натрупаната загуба да
бъде преодоляна

През трите месеца на ���� г. приходите от
пътнически превози са ��.��� млн. лв.,
което е с ��� хил. лв. по�малко спрямо
същия период на ���� г. През първото
тримесечие приходите от товарни превози
са ��.��� млн. лв., което е с ��.��� млн. лв.
по�малко спрямо края на март ���� г.

Намалението на приходите спрямо
предходната година се дължи преди
всичко на: прекратен договор с
Изпълнителна агенция "Пътища" и
намалени приходи от продажба на
винетни стикери с �.� млн. лв.;
прекратен договор с "Мобил Тел" за
доставка на известия и намаление на
приходите с ��� хил. лв.

За отчетния период дружеството отчита
преизпълнение на: Ръст на пътниците от
�.�% спрямо ���� г.; Увеличение от ��.�%
на обработени карго товари спрямо
плана за ���� г. и увеличение от ��.�%
спрямо същия период на ���� г.;
Увеличение има в продажбите на авиационно
гориво с � ��� т спрямо плана за ���� г., или
��.� и с �.�% спрямо отчета за съответния
период на ���� г.

Към �� март ���� г. в "Пристанище Варна" ЕАД
са обработени �.� млн. тона товари.
В сравнение със същия период на ���� г. са
обработени с �� хил. тона по малко товари,
което е спад от �.�%

"Информационно обслужване" АД "Български енергиен холдинг" АД ДП "Радиоактивни отпадъци"

Приходи ����
Графика: Гриша Струнджев
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Финансови резултати на големите държавни компании за първото тримесечие на ���� г., в хил. лв.

3” за продажба през март 
тази година. Причините, за-
ради които компанията взе 
решение да продава бъл-
гарската си централа, са, че 
не е успяла да приспособи 

този актив. Интерес към 
нея беше проявила и аме-
риканската AES. В страната 
компанията притежава ТЕЦ 
„Марица-изток 1” („AES 
Гълъбово”).



АПИ дава над 850 хил. лв. за 
информационни кампании 
6 кандидати ще се 
борят за предвидените 
пари по програма  
"Регионално развитие"
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Агенция „Пътна инфра-
структура” ще даде общо 
над 850 хил. лв. по проект 
„Публичност и визуализа-
ция” при рехабилитацията 
на второкласни и третоклас-
ни пътища. Това обясниха от 
АПИ за в. „Пари” във връз-
ка с обявения първи конкурс 
за избиране на изпълнител 
на дейности по проекта. 
Средствата се осигуряват по 
Оперативна програма „Ре-
гионално развитие”(ОПРР), 
която финансира и сами-
те ремонтни дейности. Те 
ще бъдат отпуснати на два 
етапа с провеждане на об-
ществена поръчка. Парите, 
които ще бъдат дадени за 
първия етап, са 378 хил. лв. 
без ДДС. Във втория етап 
ще се разпределят 479 хил. 
лв. без ДДС. 

задължения 
Фирмите, които ще спече-
лят обществената поръчка, 
отговарят за поставянето 
на билбордове и постоян-
ни обяснителни табели. 
Средствата са предвидени 
и за провеждането на ин-
формационни кампании, 
като срещи с медиите, раз-

пространение на матери-
али, изготвяне на банери 
и плакати и обучителни 
събития. 

Критерият за избор на 
изпълнител е най-ниската 
предложена цена за изпъл-
нение на поръчката. В бю-
джета на всеки един от 14-
те лота, включени в първия 
етап на ОПРР, са заложени 
суми за дейността „Пуб-
личност и визуализация”, 
възлизащи на 27 хил. лв. 
без ДДС.

процедури
Дейностите по определяне 
на изпълнител на дейност-
та „Публичност и визу-
ализация” за лотовете от 
първия етап на ОПРР вече 
започнаха. Оферти бяха 
подадени от 6 фирми и 
консорциуми. Заявка за 
участие дадоха консорци-
ум „Европейско развитие” 
и гражданско дружество 
„Информирани за евро-
пейските пътища”. Ком-
паниите „Прайм тайм” и 
„МАГ Адвъртайзинг” съ-
що предложиха оферти за 
изпълнение на поръчката. 
С тях ще се конкурират и 

Аукционът за емисия 
от 1.25 млрд. EUR ще 
се проведе във вторник

Гръцкото правителство ще 
предложи 6-месечни обли-
гации на стойност 1.25 млрд. 
EUR на аукцион утре. Това 
ще бъде първият опит на 
Атина да набере средства на 
международния пазар, след 
като получи животоспася-
ващо финансиране през май, 
съобщи Associated Press.

Сетълмент
Агенцията за управление 
на държавния дълг обяви, 
че облигациите ще бъдат 
предложени на 13 юли, а 
сетълментът ще се извърши 
на 16 юли. Отделни емисии 
едногодишни и тримесечни 
ценни книжа се очаква да 
бъдат пласирани по-късно 
този месец.

Емисии
За последно гръцкото 
правителство емитира 

краткосрочен дълг на 20 
април. Тогава успя да 
привлече 1.95 млрд. EUR 
от международния пазар, 
като предложи тримесеч-
ни облигации, които бяха 
презаписани четири пъти. 
Финансовият министър 
Георгиос Папаконстан-
тину каза наскоро, че се 
надява Гърция да въз-
станови предлагането на 
по-дългосрочен дълг на 
международните пазари 
през 2011 г.

Гърция предлага  
6-месечни облигации

Спадът на лошите 
кредити рязко подо-
бри резултатите за 
второто тримесечие

Най-голямата норвежка 
банка DnB NOR отчете 
троен ръст на печалбата за 
второто тримесечие. Ре-
зултатът се дължи основно 
на намалените загуби по 
кредити в Скандинавския 
и Прибалтийския регион, 
съобщи Bloomberg. Чис-
тата печалба на трезора 
нарасна до 3.3 млрд. крони 
(518 млн. USD) спрямо 1.2 
млрд. крони за същия пе-
риод на миналата година. 
Отписванията на кредити 
намаляха с 62% и достиг-
наха 878 млн. крони.

отписвания
Въпреки че DnB понесе 
значителни загуби в бал-
тийските страни по време 
на финансовата криза, бан-
ката се справи доста по-
добре от други скандинав-
ски трезори. Това отчасти 
се дължеше на факта, че 
икономиката на Норвегия 

дружествата „Зенит адвер-
тайзинг енд къмюникей-
шънс” и „Биг-Българска 
издателска компания”. 
Комисията към АПИ ще 
избира изпълнител на про-
цедурата. Тя трябва да из-
лезе с решение в 30-дневен 
срок.

През септември ще започ-

нат процедурите за избор 
на изпълнител на дейност-
ите по обектите, които са 
включени във втория етап 
на ОПРР.

Контрол
Изпълнителите трябва да 
представят материали, кои-
то точно да описват извър-

шените от тях дейности. 
Те трябва да бъдат напра-
вени както на междинно 
ниво, така и след завърш-
ване на проекта. Доклади-
те ще бъдат представени 
на Управляващия орган на  
ОПРР. Към теоретичната 
информация трябва да има 
добавен и доказателствен 

материал, като снимки, 
копия на статии, линкове 
към интернет сайтове и 
др. Неспазването на изис-
кванията за информация 
и публичност на проекта 
ще бъде третирано като 
нередност и ще доведе до 
финансови корекции.

николета Цветкова

Норвежката банка DnB 
отчита тройна печалба

се оказа по-устойчива от 
тази на Швеция и Дания. 
Само за три години DnB 
изпревари четири други 
банки по пазарна капи-
тализация и се превърна 
във втората по големина 
финансова институция на 
полуострова след Nordea 
Bank. Отчитаме значител-
но понижение в отписва-
нията на лоши кредити, 
като нивата в момента са 
доста по-ниски от тези 
миналата година, заяви 

главният изпълнителен 
директор на норвежката 
банка Руне Берке.

Смесено дружество
В Прибалтика и Полша 
DnB работи чрез смесеното 
си дружество с германската 
Norddeutsche Landesbank 
Girozentrale DnB NORD. 
През март банката обяви, 
че иска да откупи дела на 
германския трезор и че 
решение за това ще бъде 
взето до края на юли. 

 След свалянето на временните информационни табла изпълнителите трябва да поставят и постоянни 
обяснителни табели снимка емилия костадинова

▶

 Само за три години DnB се изкачи до второто мяс-
то по пазарна капитализация в региона 
 снимка bloomberg

▶

 Гърция ще започне да предлага по-дългосрочни облигации през 2011 г., каза фи-
нансовият министър Георгиос папаконстантину снимка reuters

▶



Portugal Telecom може 
да получи част от 
бразилските активи на 
испанската компания

Испанският  телеком 
Telefonica може да предло-
жи част от бразилските си 
активи на Portugal Telecom, 
за да си гарантира успешна 
сделка с португалската ком-
пания. Telefonica предлага 
7.15 млрд. EUR за дела на 
Portugal Telecom в смесено-
то им дружество Brasilcel, 
което от своя страна контро-
лира най-големия безжичен 
оператор в Бразилия Vivo 
Participacoes. Офертата е 
валидна до 16 юли.

Предложение
Целта на Telefonica е да слее 
Vivo с местната си компа-
ния за стационарна телефо-
ния Telecomunicacoes de Sao 
Paulo (Telesp). Предвижда-
ната промяна в офертата 
ще даде на Portugal Telecom 
част от новото дружество в 
Бразилия.
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Telefonica прави по-привлекателна  
оферта за бразилския телеком Vivo

Автомобилният пазар в Китай забавя ръст

20
▶ процента се очаква да 
нараснат продажбите на 
автомобили в Китай през 
2010 г.

Компанията инвести-
ра 1.24 млрд. USD във 
фабрика в Шънжън

В опит да разшири присъст-
вието си на най-големия ав-
томобилен пазар френският 
производител PSA Peugeot 
Citroen ще основе смесе-
но дружество с китайската 
China Changan Automotive 
Group. Двете компании ще 
държат по 50% в новото 
предприятие, което ще 
отговаря за налагането 
на собствените им марки 
Peugeot и Changan. Остава 
открита и възможността 
в бъдеще партньорите да 
пуснат на пазара съвместен 
нов бранд. 

Договори
Първоначалната инвести-
ция в проекта се оценява на 
8.4 млрд. CNY (1.24 млрд. 
USD) и предвижда построя-
ването на производствена 
мощност с капацитет 200 
хил. коли и двигатели в ин-
дустриалната зона Шънжън. 

По неофициални данни ком-
панията също така планира 
да си партнира с друг нало-
жил се вече производител в 
района - подразделението 
на Changan Harbin Hafei 
Automobile Industry Group. 
Двете фирми предвиждат да 
участват на южнокитайския 
пазар с леки градски коли. 

нови хоризонти
Чрез партньорство с 
Dongfeng Motor Group Co 
PSA вече присъства на ки-
тайския пазар с моделите 
си Peugeot 408 и Citroen 
C5. Въпреки това за пър-
вите 6 месеца на 2010 г. 
компанията е реализирала 
едва 175 190 коли, или една 
трета от общите продаж-
би на Hyundai Motor и Kia 
Motors и 15% от тези на 
General Motors. Затова ос-
вен фабриката в Шънжън, 
която ще пусне първата си 
кола през втората половина 
на 2012 г., PSA планира да 
отвори и трето съвместно 
производствено съоръже-
ние с Dongfeng. 

Peugeot намери 
нов азиатски 
партньор

авиационните гиганти EADS и Boeing ще се борят за доставката на самолети 
за въздушно презареждане на Пентагона снимКа bloomberg

▶

Казус
П р е д л о ж е н и е т о  н а 
Telefonica за Brasilcel беше 
одобрено от повечето акцио- 
нери на Portugal Telecom, 
но сделката беше блокира-
на от правителството, което 
използва правата, които му 
дава златната акция в ком-
панията. Според Лисабон с 
продажбата компанията ще 
загуби стратегически пози-
ции в южноамериканската 
страна. Европейският съд 
обаче миналата седмица 
обяви ветото на правител-
ството за незаконно.

отговор
Лисабон каза, че ще се 
съобрази с решението на 
съда, но то не действа със 
задна дата. Затова наблю-
датели коментираха, че 
двете компании може да 
направят някои промени, 
за да реализират сделката. 
И испанският, и португал-
ският телеком заявиха, че 
са отворени за преговори. 
Portugal Telecom трябва да 
намери най-доброто реше-

EADS и Boeing в битка за 35 млрд. USD
До ноември ще е ясен 
победителят в търга 
на Пентагона

Европейският авиопроизво-
дител EADS подаде оферта 
от 8800 страници за доста-
вяне на самолети за въздуш-
но презареждане на САЩ, 
съобщи New York Times. 
Обявеният от американското 
правителство търг на стой-
ност 35 млрд. USD доведе 
до сериозни противоречия 
след повдигнатите обвине-
ния от другия участник в 
надпреварата - чикагския 
гигант Boeing. Часове пре-
ди изтичането на срока в 
петък Boeing също пода-
де документи. Остава само 
американските въздушни 
сили да обявят победителя 
до ноември.

Предистория
Полемиката между EADS 
и Boeing, в която се вклю-
чиха Световната търговска 

организация, Пентагонът и 
институции от Европейския 
съюз, се разгоря, след ка-
то СТО оповести, че евро-
пейският гигант е получил 
неправомерно предимство 
по отношение на разходите 
за изготвяне на офертните 
танкери. Според обвинение- 
то производственият сътруд-
ник на EADS Airbus е ус-
пял да съкрати фабричната 
стойност на самолетите чрез 
незаконно предоставени суб-
сидии в размер на около 20 
млрд. USD. Според светов-
ната организация конструи-
рането на моделите Airbus 
A330-200 е било финанси-
рано със заеми, получени от 
европейски правителства при 
лихвени проценти под пазар-
ната им стойност. В резултат 
от Boeing настояват амери-
канското правителство да 
добави към цената на EADS 
стойността на спестените 
лихви. От Европейския съюз 
контраатакуваха с идентична 
жалба срещу Boeing, която 

обвинява производителя в 
облагодетелстване с мили-
арди долари. СТО все още 
не е излязла с решение по 
този казус.

наддаване
В продължение на години 
двете компании се надпре-
варваха за сключване на до-
говори за доставката на общо 
179 самолета. Очаква се по-
ръчката да бъде разширена 
до 400-500 машини, а общата 
сума на договора - до 100 
млрд. USD. Според председа-
теля на борда на северноаме-
риканското подразделение на 
EADS Ралф Кросби Boeing 
се опитва да отклони внима-
нието на комисията от самото 
качество на самолетите, тъй 
като тяхната линия 767 не е 
на нивото на A330. От Пен-
тагона пък отговарят, че се 
интересуват единствено от 
най-добрата оферта. Boeing 
предвижда и осигуряването 
на поне 50 000 нови работни 
места в САЩ. 

Увеличението  
на продажбите падна  
под 20% за първи  
път от 14 месеца 
насам
 
Ръстът в продажбите на 
пътнически автомобили в 
Китай през юни се забави 
до под 20% за първи път от 
14 месеца насам, съобщи 
Reuters. Изгледите за вто-
рото полугодие също не са 
много оптимистични заради 
високата база за сравнение 
от миналата година и посто-
янните протести в заводите 
за по-високи заплати.

развитие
Китайският автомобилен па-
зар започна възхода си през 
април 2009 г. и продължи да 
нараства ежемесечно през 
цялата година. Това се дълже-
ше основно на правителстве-
ните стимули за покупка на 
коли. През пролетта на тази 
година обаче увеличението 
започна да се забавя. Ръстът 
през април беше около една 
трета спрямо същия месец на 
2009 г., през май продажбите 
нараснаха с 25.8%, а през 
юни - с едва 19.4%.

Търсене
Въпреки това обаче търсе-

нето на автомобили в Китай 
остава значително. Общо 
1.04 млн. седана, ванове и 
високопроходими автомо-
била бяха продадени през 
юни в сравнение с 872 900 
коли преди година, показват 
официални данни на китай-
ската асоциация на автомо-
билните производители.

Прогнози
Ръстът на продажбите ще 
продължи да намалява през 
лятото, тъй като това е тра-
диционно слаб сезон за па-
зара, казват анализатори. 
Раздвижване може да се 
очаква през есента, когато 

много китайци предприе-
мат пътешествия с кола. 
През втората половина на 
годината продажбите на ав-
томобили в Китай се очаква 
да нараснат с 10%. За цялата 
2010 г. се предвижда ръст 
от около 20% в сравнение с 
53% миналата година.

ние за всички, каза главни-
ят изпълнителен директор 
Зейнал Бава.

идея
Макар че идеята Portugal 
Telecom да получи дял в 
бразилското дружество 
на Telefonica може и да се 

хареса на португалското 
правителство, тя вероятно 
няма да допадне на всички 
акционери на компанията, 
коментираха анализатори. 
За тях може да се окаже по-
изгодно да запазят дела си в 
Brasilcel, тъй като им носи 
повече дивиденти.

Шефовете на Portugal Telecom и Telefonica - зейнал 
Бава и Хенрик Гранадейро, са готови да обсъдят 
всички варианти за сделката снимКа bloomberg

▶

Changan ще продължи да предлага собствената 
си марка, но вече ще налага и Peugeot на китайския 
пазар снимКа reuters

▶
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Мерни единици:  1 bu. соя = 27.216 кг ; 1 bu. царевица = 25.4016 кг ; 1USd  = 1 U.S. cent
1bu. овес = 15.4224 кг; 1 lb. = 0.4536 кг ; 1 cwt = 50 кг.; 1 gal. = 3.785 л ;  1 MT = 1000 кг

Борси:   CBOT - Чикагска стокова борса; CME - Чикагска търговска борса; 
NYBOT - Нюйоркска стокова борса; ASE - Австралийска стокова борса 

Източник: Bloomberg

Вид	 Борса	 Единица	 Цена	 3м.
Мед LME USD/т 6641 6675
Калай LME USD/т 17670 17675
Олово LME USD/т 1804 1832
Цинк LME USD/т 1830 1864
Алуминий LME USD/т 1977 1990
Никел LME USD/т 19325 19320
Алуминиева сплав LME USD/т 1931 1930

Вид	 Борса	 Единица	 Купува	 Продава
Злато LME USD/тр.у. 1203,7 1204
Сребро LME USD/тр.у. 17,96 18
Платина LME USD/тр.у. 1521,5 1525,6
Паладий LME USD/тр.у. 450,5 453,05
Родий LME USD/тр.у. 2400 2450

▶ Цени на благородни метали

▶ Спот цени на цветни метали

Вид	 Борса	 Единица	 Юли	 Август
Суров петрол NYMEX USD/б 75,6 75,26
Брент ICE USD/б 74,69 74,91
Газьол ICE USD/т 642,75 642,75
Природен газ NYMEX USD/MMBtu 4,37 4,37
Бензин 95 NYMEX USD/т 704 -
Нафта NYMEX USD/т 621 -

Вид	 Разновидност	 Борса	 Единица	 Юли
Пшеница Soft Red CBT USD/т 200,16
Царевица Yellow CBT USD/т 156,10
Ечемик Feed ASX USD/т 186,88
Памук No.2 NYBOT USD/т 1628,53
Какао  NYBOT USD/т 2987,00
Кафе Arabica NYBOT USD/т 3556,00
Соя No.2 ICE USD/т 345,84
Захар White NYSE LIFFE USD/т 530,20

▶ Цени на петрол и петролни 
продукти

▶Фючърси на агрокултури

Валутният курс за митнически цели е курсът 
на БНБ определен в предпоследната сряда от 
месеца и публикуван този или на следващия ден, 
който се използва през следващия календарен 
месец, освен ако не бъде заменен от курса 
определен по чл. 91 от ППЗМ. Курсовете сa 
валидни до 24.00 часа на 31.07.2010.

„Ти Би Ай Асет Мениджмънт” ЕАД - Цени при прехвърляне за дата 12.07.2010 г.

ПРЕХВЪРЛЯНЕ ОТ:

ПРЕХВЪРЛЯНЕ В:
Ти Би Ай  Евробонд

(Емисионна 
ст-ст)

Ти Би Ай Комфорт
(Емисионна 

ст-ст)

Ти Би Ай Хармония
(Емисионна 

ст-ст)

Ти Би Ай Динамик
(Емисионна

 ст-ст)
Ти Би Ай Евробонд  
Ти Би Ай Комфорт
Ти Би Ай Хармония
Ти Би Ай Динамик
Цените са в лева и са валидни за поръчки, подадени предишния работен ден. Разходите за емитиране на една акция 
или един дял са включени в горепосочените цени.
Цената на обратно изкупуване на една акция/един дял на съответния фонд, от който е прехвърлянето е равна на 
Нетната стойност на активите на една акция или на един дял на този фонд.

Валута	 Код	 За		 Стойност	
Currency	 Code	 For	 Rate	
Австралийски долар AUD 1 1,39086
Бразилски реал BRL 10 8,90025
Канадски долар CAD 1 1,54245
Швейцарски франк CHF 1 1,43695
Китайски ренминби юан CNY 10 2,33965
Чешка крона CZK 100 7,60284
Датска крона DKK 10 2,62746
Естонска крона EEK 10 1,25000
Британска лира GBP 1 2,37675
Хонконгски долар HKD 10 2,04917
Хърватска куна HRK 10 2,71832
Унгарски форинт HUF 1000 6,97564
Индонезийска рупия IDR 10000 1,76047
Исландска крона ISK 100 3,45102
Японска йена JPY 1000 6,74424
Южнокорейски вон KRW 100 1,76583
Литовски литаc LTL 1000 1,34159
Латвийски лат LVL 10 5,66448
Мексиканско песо MXN 1 2,76091
Малайзийски рингит MYR 10 1,26647
Норвежка крона NOK 10 4,92541
Новозеландски долар NZD 10 2,46668
Филипинско песо PHP 10 1,13211
Полска злота PLN 100 3,46128
Нова румънска лея RON 10 4,80997
Руска рубла RUB 10 4,63083
Шведска крона SEK 100 5,13983
Сингапурски долар SGD 10 2,05617
Словашка крона SKK 10 1,14617
Тайландски бат THB 100 4,92280
Нова турска лира TRY 10 1,01660
Щатски долар USD 1 1,59386
Южноафрикански ранд ZAR 10 2,10812

▶ Курсове за 
митнически  
оценки

За	дата	9.07.2010	г.

Фондове,	управлявани	от		 Клас		 Валута	 Емисионна	стойност		 Цена	при	
"Пайъниър	Инвестмънтс	Австрия"	 дялови	 	 (нетна	стойност	на		 обратно	изкупуване
	 единици	 	 активите	на	единица		 	(нетна	стойност	на	
	 	 	 +	такса	за	издаване)	 активите	на	единица)

Фондове Пайъниър Австрия 
Гарантирана кошница 2010 ИР* EUR 1094,52 1127,36

Дялови единици от фондовете, управлявани от Пайъниър Инвестмънтс Австрия, могат да бъдат придобивани чрез следните клонове на 
“Ейч Ви Би Банк Биохим” АД: “Аксаков” №5 - отдел “Частно банкиране”, “Централен”, “Батемберг”, “Европа”, “Витоша”, “Южен парк” (София), 
“Варна”, “Пловдив” и “Бургас”. Предишни резултати на фондовете не гарантират същото представяне в бъдеще. Стойността на инвестицията 
и доходът от нея могат да се увеличат или да намалеят и няма гаранци - от Пайъниър Инвестмънтс Австрия, групата на “Банк Аустрия 
Кредитанщалт” или друго трето лице - за възвращаемост на първоначално инвестираните суми. 
*Изцяло	реинвестиращи

Взаимен	фонд
Нетна	стойност	
на	активите	на	

дял	(НСАД)

Емисионна	
стойност		

(цена	при	покупка)

Цена	при	
обратно	

изкупуване
Цени	за	1	дял	за	9/07/2010

ОТП Централно-европейски фонд в акции € 1,073707 € 1,095181 € 1,068338
ОТП Международен фонд в акции - Ю Би Ес 
Фонд на фондовете € 0,856612 € 0,873744 € 0,852329

ОТП - Ди Ви Ес Фонд на Фондовете в акции 
от развиващи се пазари € 0,806796 € 0,822932 € 0,802762

Цените са валидни за поръчки, подадени на 6/07/2010 г.  Включените в цените разходи са както 
следва: при придобиване - 2.00% от НСАД, но не по-малко от 10 евро (левовата им равностойност) 
по една поръчка; при обратно изкипиване - 0.50% от НСАД. 

Цени	за	1	дял	за	12/07/2010
ДСК Фонд Паричен Пазар 1,132400 лв. 1,132400 лв. 1,132400 лв.
Цените са валидни за поръчки подадени на 12/07/2010 г. Няма разходи при емитиране и обратно 
изкупуване на дялове на фонда. Информация може да се получи от Call Center на “Банка ДСК” ЕАД на 
тел. 0700 10 375 на цената на един градски разговор и на интернет страниците www.dskbank.bg и 
www.otpbank.hu 

8.07.2010	г.

156,85 156,08 155,32 154,93 153,02 153,02   
11,82 11,76 11,70 11,67 11,53 11,53   
85,12 84,71 84,29 83,88 82,64 82,64   
98,37 97,89 97,41 96,93 95,50 95,50   
751,64 747,99 744,35 740,70 729,75 729,75   
157,72 156,97 156,22 155,47 150,21 150,21   
76,81 76,45 76,08 75,71 73,86 73,86   
149,26 148,54 147,83 147,11 143,52 143,52   
285,74 284,38 283,02 281,65 272,13 272,13   
184,15 183,27 182,40 181,52 175,38 175,38   
224,74 223,67 222,60 221,53 214,04 214,04   
77,14 76,78 76,41 76,04 73,47 73,47   
229,03 227,94 226,84 225,75 218,12 218,12   

до	15.00	ч.	на	8.07.2010	г.

▶ Котировки на взаимните фондове
Фонд

Тип  Ем. ст/ст  ЦОИ     Доходност и Риск  
       От началото   Стандартно За последните  От началото Начало на публ. 
       на годината  отклонение 12 мес.  на публ. предл. предлагане
       (не се анюализира)    (анюализирана) 
 за поръчки за поръчки за поръчки след края преди края       
 над 20000 лв от 2000 до 20000 под 2000 лв  на 2-та год. на 2-та год.

Аврора Капитал АД
Аврора кепитъл - балансиран
Аврора кепитъл - global commodity fund
ДФ Аврора Кепитъл Югоизточна Европа
Актива Асет Мениджмънт АД 
Дф Актива Високодоходен
ДФ Актива Балансиран
Астра Асет Мениджмънт АД 

ДФ Астра Кеш
ДФ Астра Баланс
ДФ Астра Плюс
БенчМарк Асет Мениджмънт АД 
ДФ БенчМарк Фонд-1 Акции и Облигации
ИД БенчМарк Фонд-2 Акции
ДФ БенчМарк Фонд-3 Сектор Недвижими Имоти
ДФ БенчМарк Фонд-4 Енергетика
ДФ БенчМарк Фонд-5 ЦИЕ
БенчМарк Фонд-6 Паричен
Болкан Капитал Мениджмънт АД
ДФ БКМ Балансиран Капитал
ДФ Европа
ДФ Балкани
Варчев Мениджинг Къмпани ЕАД
ДФ Варчев високодоходен фонд
ДФ Варчев Балансиран фонд
ДСК Управление на активи АД 
ДФ ДСК Стандарт
ДФ ДСК Баланс
ДФ ДСК Растеж
ДФ ДСК Имоти
ДФ „ДСК Евро Актив”
Елана Фонд Мениджмънт АД 
ДФ Елана Балансиран Евро Фонд
ДФ Елана Балансиран Доларов Фонд
ИД Елана Високодоходен Фонд
ДФ Елана Фонд Паричен Пазар
ДФ Елана Долар Фонд
ДФ Еврофонд
Златен Лев Капитал АД 
ИД Златен лев 

ДФ Златен лев Индекс 30  
Капман Асет Мениджмънт АД 

ДФ Капман Фикс 
ИД Капман Капитал
ДФ Капман Макс
Карол Капитал Мениджмънт ЕАД 
ИД Адванс Инвест
ДФ Адванс Източна Европа
Адванс IPО Фонд 
КД Инвестмънтс ЕАД
ДФ КД Облигации България
ИД КД Пеликан
ДФ КД Акции България
КТБ Асет Мениджмънт АД 

КТБ Балансиран Фонд
КТБ Фонд Акции
ОББ Асет Мениджмънт АД
ДФ ОББ Платинум Облигации
ИД ОББ Балансиран Фонд
ДФ ОББ Премиум Акции
ДФ ОББ Патримониум Земя
Оверон Финанс АД
ДФ Оверон ПРЕСТО
ПФБК Асет Мениджмънт АД 

ДФ ПИБ- Авангард
ДФ ПИБ- Класик
ДФ ПИБ- Гарант
Райфайзен Асет Мениджмънт (България) ЕАД  
Райфайзен (България) Фонд Паричен Пазар
Райфайзен (България)  Фонд Облигации
Райфайзен (България)  Балансиран Фонд
Райфайзен (България) Фонд Акции
Райфайзен (България) Балансиран Доларов Фонд
Райфайзен (България) Фонд Защитена Инвестиция в Евро

Свободен период от 29.04.2010 до 8.05.2010
Лимитиран период” от 9.05.2010 до 7.08.2010

Сентинел Асет Мениджмънт АД
Договорен фонд Сентинел - Рапид
Договорен фонд Сентинел - Принсипал

Стандарт Асет Мениджмънт АД
ДФ Стандарт Инв. Балансиран Фонд
ДФ Стандарт Инв. Високодоходен Фонд
ДФ Стандарт Инв. Международен Фонд
ДФ Стандарт Инв. Консервативен Фонд
Статус Капитал АД  

Статус Нови Акции
Статус Финанси
ДФ Статус Глобал ETFs

Ти Би Ай Асет Мениджмънт ЕАД 
ИД Ти Би Ай Евробонд
ДФ Ти Би Ай Комфорт
ДФ Ти Би Ай Хармония
ДФ Ти Би Ай Динамик
ДФ Ти Би Ай Съкровище
ЦКБ Асетс Мениджмънт ЕАД 
ЦКБ Лидер
ЦКБ Актив
ЦКБ Гарант
Юг Маркет Фонд Мениджмънт АД 
ДФ Юг Маркет Максимум
ДФ Юг Маркет Оптимум

Източник: БАУД (www.baud.bg)  

балансиран 4.5910 4.6140  4.7746 4.5910 4.4992   -10.84% 14.53% -13.94% -27.07% 21.01.2008
фонд в акции 6.5074 6.5399  6.7677 6.5074 6.3773   -8.13% 14.33% -5.37% -16.02% 23.01.2008
високодоходен 10.1239 10.2758  10.5289 0.0000 0.0000   0.64% N/A N/A N/A 23.09.2009
             
фонд в акции 2.2089    2.2089    -11.37% 27.47% -4.76% -58.98% 12.11.2007
балансиран 2.6246    2.6246    -11.77% 24.08% -7.08% -52.52% 12.11.2007

паричен пазар 11.1382  11.1326  11.1159 11.1270 11.1270 11.1326 3.63% 0.13% 6.91% 6.32% 06.10.2008
балансиран 10.6331  10.5802  10.4744 10.5273  0.0000 -1.21% 4.71% 5.02% 3.32% 06.10.2008
фонд в акции 9.6385  9.5905  9.4466 9.4946  0.0000 -6.71% 8.62% 1.19% -2.39% 06.10.2008
             
балансиран 13.3033    13.1716    -1.86% 6.46% 2.61% 6.21% 14.12.2005
фонд в акции 7.7488    7.6721    -8.41% 13.39% -5.33% -5.34% 01.03.2006
фонд в акции 4.9575    4.9084    -16.14% 11.98% -12.52% -16.16% 21.06.2006
фонд в акции 7.6287    7.4065    -6.49% 13.25% 8.60% -11.65% 05.02.2008
фонд в акции 10.4963    10.1906    -0.70% 11.71% 8.33% 0.78% 05.02.2008
паричен пазар 11.8533    11.8533    4.48% 0.21% 8.91% 8.43% 03.06.2008
     до 2 г.  над 2 г.      
фонд в облигаци 80.0306    79.7505  80.0306  -3.50% 2.38% 3.08% -5.50% 20.11.2006
фонд в акции 46.2129    45.9818  46.2129  -10.95% 2.69% -7.74% -14.82% 20.11.2006
фонд в акции 63.2508    62.9345  63.2508  -8.25% 4.41% 5.40% -13.30% 03.10.2007
             
фонд в акции 95.6472    94.2232    -7.53% 2.93% -5.58% -1.51% 04.01.2007
балансиран 78.6871    77.5155    -5.70% 1.75% -6.07% -8.07% 25.06.2007
             
фонд в облигаци 1.29328    1.29070    3.46% 0.83% 6.37% 5.71% 01.12.2005
балансиран 1.04799    1.04173    -2.90% 6.00% 3.15% 0.96% 01.12.2005
фонд в акции 0.71433    0.70372    -8.61% 13.55% 4.53% -7.62% 01.03.2006
фонд в акции 0.72883    0.72447    -0.70% 1.98% 1.89% -12.72% 07.03.2008
ниско рисков 1.04377    1.04065    1.75% 0.39% 3.63% 3.52% 07.05.2009

балансиран 99.5448    98.5544    -3.59% 9.41% 3.81% -0.21% 07.12.2005
балансиран 105.9030    104.8492    -3.97% 8.29% 0.89% 1.21% 06.03.2006
фонд в акции 84.3504    83.0946    -6.88% 13.64% 4.19% -2.01% 20.06.2005
паричен пазар 120.2291    120.2291    4.66% 0.64% 6.41% 7.08% 31.10.2007
ниско рисков 92.7219    92.3514    2.70% 2.96% -6.00% -3.10% 01.02.2008
ниско рисков 105.3037  105.1985  104.8829  105.1985  2.71% 1.39% 5.14% 5.07% 01.07.2009

балансиран 4.4310     4.4044     -9.89% 10.13% 0.02%*** 4.20% 08.07.1999
 до 100 000 лв от 100 001 до 1 000 000 лв.  над 1 000 000 лв.
фонд в акции 0.8856  0.8812  0.8790   0.8746     -16.78% 17.00% -6.14%*** -11.23% 01.06.2009
             
ниско рисков 10.0100    0.0000    N/A N/A N/A N/A 01.06.2010
балансиран 17.1511     17.0315     -8.43% 8.35% -5.73% 9.82% 28.09.2004
фонд в акции 10.6648    10.5166     -12.61% 12.51% -8.65% 1.29% 05.01.2006
             
фонд в акции 1.1500     1.1330     -11.24% 14.20% 3.00% 1.24% 10.05.2004
фонд в акции 0.7308     0.7200    4.74% 2.04% 29.96% -8.36% 04.10.2006
фонд в акции 0.9173     0.9037    4.61% 20.79% 2.92% -3.78% 23.11.2007
 до 100 000 лв.  над 100 000 лв.          
фонд в облигаци 129.9980  129.8037  129.5446    2.85% 3.31% 5.47% 6.38% 04.05.2006
балансиран 14.0744  14.0744  13.9350    -6.47% 8.34% -3.27% 1.80% 17.12.2004
фонд в акции 0.6981  0.6912  0.6844    -6.83% 15.62% 2.39% -8.67% 04.05.2006
             
балансиран 785.9813    780.1011    0.78% 6.32% 11.63% -9.97% 09.05.2008
фонд в акции 702.3492    697.0947    -0.94% 7.96% 13.02% -13.82% 09.05.2008
             
фонд в облигаци 11.1671    11.1671    2.74% 1.90% 6.09% 2.52% 30.01.2006
балансиран 114.6905    114.6905    -4.44% 7.15% 3.28% 1.43% 30.01.2005
фонд в акции 6.2663    6.2663    -11.04% 16.12% 7.16% -9.99% 30.01.2006
фонд в акции 9.9111    9.9111    -1.57% 2.00% 0.28% -0.62% 30.01.2009
             
фонд в акции 8.4145    0.0000    N/A N/A N/A N/A 25.06.2009
 за поръчки до 100 000 лв  за поръчки над 100 000 лв          
фонд в акции 0.4919  0.4895  0.4871    -6.55% 8.46% -1.89% -23.76% 19.11.2007
балансиран 0.7258  0.7233  0.7208    -2.77% 3.82% 0.33% -11.58% 19.11.2007
ниско рисков 0.9876  0.9861  0.9846    2.41% 1.54% 6.15% -0.53% 19.11.2007
 до 50 000 лв / 40000 USD  над 50 000 лв / 40000 USD          
консервативен 1.2494  1.2475  1.2456   3.15% 0.38% 7.65% 5.26% 16.03.2006
консервативен 1.2742  1.2704  1.2666   3.96% 1.12% 8.73% 5.70% 16.03.2006
балансиран 0.8484  0.8450  0.8416   -2.42% 4.69% -0.02% -3.83% 16.03.2006
фонд в акции 0.6239  0.6208  0.6177   -7.54% 8.97% -3.93% -10.46% 16.03.2006
балансиран 0.7260  0.7231  0.7202   -4.88% 6.27% -2.32% -12.61% 11.02.2008
консервативен            19.01.2010
 0.0000  0.0000  0.0000   N/A N/A N/A N/A 
 1.0212  1.0212  0.9701   N/A N/A N/A N/A 
 
паричен пазар 1.1716    1.1716   2.26% 0.22% 4.16% 3.68% 15.11.2005
балансиран 1.0073   до 90 дни  над 90 дни  -0.69% 3.95% 6.52% -0.06% 12.09.2005
    0.9923  1.0023      

балансиран 7.0081    7.0081   -14.68% 12.13% -1.32% -7.83% 01.03.2006
фонд в акции 6.1177    6.1177   -12.74% 14.52% 4.84% -10.66% 01.03.2006
фонд в акции 2.7755    2.7755   -1.03% 16.03% 9.79% -32.48% 05.04.2007
консервативен 10.4018    10.4018   -0.26% 1.77% 1.30% 2.54% 12.12.2008
 клас А за поръчки клас А за поръчки клас А за поръчки клас  В Клас А          Клас В при изпълнена      Клас В при прекратена
 до 20000 лв над 20000 до 300000 над 300000    инв. схема инв. схема
фонд в акции 0.7316 0.7280 0.7262 0.7208 0.7208 0.7244  0.7064 -0.66% 13.53% 4.69% -7.61% 22.05.2006
фонд в акции 0.4059 0.4039 0.7262 0.3999 0.3999 0.4019  0.3919 -2.70% 18.07% 20.34% -24.98% 02.05.2007
фонд в акции 99.4186  98.1972  97.4644    N/A N/A N/A N/A 03.05.2010

фонд в облигаци 319.3635    318.8845    2.34% 0.23% 4.86% 7.23% 17.11.2003
ниско рисков 13.0659    13.0006    0.73% 3.01% 6.69% 6.08% 27.12.2005
балансиран 11.7424    11.6250    -2.40% 6.14% 4.85% 3.61% 27.12.2005
фонд в акции 7.9595    7.8799    -7.69% 12.32% 4.31% -4.65% 07.09.2005
балансиран 20.3293    20.3293    0.24% 3.65% 3.80% 0.59% 08.10.2007
             
фонд в акции 6.5286    6.4960    -3.53% 6.67% -1.46% -12.83% 01.06.2007
балансиран 7.9488    7.9091    -2.38% 6.08% -0.26% -7.13% 01.06.2007
консервативен 11.3716    11.3432    4.58% 3.26% 9.86% 4.53% 04.09.2007
             
фонд в акции 1.1559    1.1327    -5.52% 6.34% -2.46% 3.88% 18.09.2006
балансиран 1.0193    1.0091    -3.24% 3.80% -0.27% 0.92% 10.06.2008

Валута	 Код	 За		 Стойност	 Разлика
Currency	 Code	 For	 Rate	 Difference
ЕВРо	 EUR	 1	 1,96	 0
АВСТРАЛИйСКИ ДОЛАР AUD 1 1,35333 0,00178
БРАЗИЛСКИ РЕАЛ BRL 10 8,78393 0,01221
КАНАДСКИ ДОЛАР CAD 1 1,49620 0,01597
ШВЕйЦАРСКИ ФРАНК CHF 1 1,46713 -0,00110
КИТАйСКИ РЕНМИНБИ ЮАН CNY 10 2,28493 0,00501
ЧЕШКА КРОНА CZK 100 7,71226 0,02667
ДАТСКА КРОНА DKK 10 2,62341 -0,00035
ЕСТОНСКА КРОНА EEK 10 1,25000 0,00000
БРИТАНСКА ЛИРА GBP 1 2,33951 -0,00112
ХОНКОНГСКИ ДОЛАР HKD 10 1,99000 0,00638
ХЪРВАТСКА КУНА HRK 10 2,71432 -0,00627
УНГАРСКИ ФОРИНТ HUF 1000 6,97913 0,02556
ИНДОНЕЗИйСКА РУПИЯ IDR 10000 1,71124 0,00670
ИНДИйСКА РУПИЯ INR 100 3,31660 0,01996
ИСЛАНДСКА КРОНА ISK 1000 6,74424 0,00000
ЯПОНСКА йЕНА JPY 100 1,74862 -0,00564
ЮжНОКОРЕйСКИ ВОН KRW 1000 1,29258 0,01491
ЛИТОВСКИ ЛИТАC LTL 10 5,66448 0,00000
ЛАТВИйСКИ ЛАТ LVL 1 2,75935 0,00155
МЕКСИКАНСКО ПЕСО MXN 10 1,21130 0,00884
МАЛАйЗИйСКИ РИНГИТ MYR 10 4,84332 0,01935
НОРВЕжКА КРОНА NOK 10 2,43202 0,00724
НОВОЗЕЛАНДСКИ ДОЛАР NZD 1 1,09546 0,00239
ФИЛИПИНСКО ПЕСО PHP 100 3,35138 0,02372
ПОЛСКА ЗЛОТА PLN 10 4,80560 0,01072
НОВА РУМЪНСКА ЛЕЯ RON 10 4,61575 -0,01091
РУСКА РУБЛА RUB 100 5,01142 0,01441
ШВЕДСКА КРОНА SEK 10 2,06383 0,01528
СИНГАПУРСКИ ДОЛАР SGD 1 1,12088 0,00269
ТАйЛАНДСКИ БАТ THB 100 4,78572 0,02191
НОВА ТУРСКА ЛИРА TRY 10 9,96449 0,00102
ЩАТСКИ ДОЛАР USD 1 1,54770 0,00281
ЮжНОАФРИКАНСКИ РАНД ZAR 10 2,04412 0,00418
ЗЛАТО (1 ТРОй УНЦИЯ) XAU 1 1847,64000 -9,04000

▶ Kурсове на чуждестранни валути

Обменни курсове на чуждестранните валути към левa за 12.07.2010 година. 
Тези курсове се основават на чл. 29, ал. 2 от Закона за БНБ и референтните курсове на ЕЦБ 
за съответния ден, и се прилагат за целите на статистическата и счетоводната отчетност.

Договорен фонд

Стойност	за	един	дял	9.07.2010	г Доходност

Емисионна 
стойност

Цена на обр. изк. От началото на 
годината За последните 12 

месеца
до 90 дни над 90 дни (Не се анюализира)

Сентинел	-	Принсипал 1.0073	лв. 0.9923	лв. 1.0023	лв. -0,69	% 	6,52	%

Сентинел	-	Рапид 1,1716	лв. 1,1716	лв. 2,26% 4,16%

За ДФ „Сентинел – Принсипал” разходите по емитирането в размер на 0,5 % и по обратното изкупуване в размер на  
1 % от НСА на един дял са включени в емисионната стойност, респективно в цената на обратно изкупуване за дялове, 
държани по-малко от 90 дни. За ДФ „Сентинел – Рапид” емисионната стойност и цената на обратно изкупуване са 
равни на НСА на един дял.

Цените	са	валидни	за	поръчки,	подадени	на	8	юли	2010	г.

www.sentinel-am.bg
тел. 02/ 980 14 26

ВАЛУТА	 Код	 Купува	 Продава		 Hай-висока	 Hай-ниска
Currency	 Code	 Buy	 Sell	 High	 Low
ЩАТСКИ ДОЛАР USD 1,2618 1,2619 1,2722 1,2609
БРИТАНСКА ЛИРА GBP 0,8358 0,8360 0,8385 0,8334
ЯПОНСКА йЕНА JPY 111,6800 111,7000 112,6700 111,5400
ШВЕйЦАРСКИ ФРАНК CHF 1,3341 1,3343 1,3398 1,3309
НОРВЕжКА КРОНА NOK 8,0475 8,0523 8,1001 8,0377
ШВЕДСКА КРОНА SEK 9,4845 9,4876 9,5471 9,4736
КАНАДСКИ ДОЛАР CAD 1,3045 1,3052 1,3259 1,3042
АВСТРАЛИйСКИ ДОЛАР AUD 1,4430 1,4436 1,4519 1,4425
УНГАРСКИ ФОРИНТ HUF 280,2100 280,5200 281,5400 279,5000
ЧЕШКА КРОНА CZK 25,3100 25,3450 25,4780 25,3220
РУСКА РУБЛА RUB 38,9641 38,9918 39,1691 38,9749
ПОЛСКА ЗЛОТА PLN 4,0700 4,0722 4,0830 4,0653

▶ Валути спрямо евро 

Най-високият курс е най-високият курс купува, най-ниският - най-ниският курс продава. 
 Данни от 17.00 ч българско време на 8.07.2010 г.

N/A 13.2423 11.9596 8.1068
320.4813 N/A 11.9185 8.0789
322.0781 13.1312 N/A 8.0391
322.0781 13.1312 11.8598 N/A
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Цветният 
метал се 
нареди сред 

най-печелившите 
на пазара, като 
добави 90 USD към 
стойността си. За 
последните пет дни 
това е четвърта 
печеливша сесия за 
метала

Цената на 
златото 
отбеляза 

повишение и 
по време на 
вчерашната сесия 
в Лондон достигна 
1208.68 USD/тр.у. 
Основната причина 
за това беше еврото, 
което загуби нови 
0.44%

По време на 
борсовата 
сесия в 

петък измерителят 
добави 330 пункта 
от стойността 
си. Оптимизъм 
завладя азиатските 
пазари след някои 
добри новини от 
Европа и САЩ

индекс на деня

1.64
▶ процента се повиши 
хонконгският индекс 
Hang Seng и достигна  
20 378.66 пункта

Стока на деня

1.1
▶ процента загуби 
медта по време на 
вчерашната борсова 
сесия и достигна 6680.5 
USD/т

Юанът отново поскъпна 
спрямо щатския долар

Китайският юан 
отбеляза второто си 
най-голямо поскъпва-
не, откакто Китайската 
народна банка реши да 
отвърже курса на валу-
тата си от долара и по 
този начин да позволи 
регулирано поскъпване 
на източната валута. 
Централната банка 
определи референтен 
курса за петък от 6.7761 
USD/CNY, а търговията 
затвори при нива 6.7730 
USD/CNY.
За мнозина това е жест 
на добра воля от страна 
на Китайската централна 
банка към правител-
ството на САЩ, което 
използва неочаквано 
мек тон в своя доклад 
за международните 
валутни пазари, изготвян 
от министерството на 
финансите два пъти в 
годината.

Закъснелият с близо 
три месеца доклад пре-
дизвика противоречиви 
реакции и повдигна въ-
проси около причината 
за нежеланието на пра-
вителството да назове 
ситуацията с истинското 
й име. Противно на  

се изготвя докладът, си 
позволиха единствено 
да обявят китайската 
валута за недооценена, 
но без да си позволяват 
критика към валутната 
политика на страната.

В доклада си пролича-
ва желанието на финан-
совия министър Тимъти 
Гайтнър да избегне по 
всякакъв начин пряка 
конфронтация с Китай 
относно тяхната  ва-
лутна политика. В свое 
изявление финансовият 
министър многократно 
повтори, че изборът за 
това кога и с колко ще 
поскъпне юанът е изця-
ло на азиатската дър-
жава и САЩ няма да се 
намесват. По този начин 
той се опита да отклони 
натиска от страна на за-
конодателите в страната 
и в частност бурната 
реакция на щатския 
сенатор Чарлз Шумър, 
който заяви, че изводите, 
направени в доклада, са 
силно разочароващи, но 
в никакъв случай не са 
били неочаквани за него. 

Той стигна и по-далеч 
в своето изказване, като 

Централната 
банка 

определи 
референтен 
курса за петък от 
6.7761 USD/CNY, 
а търговията 
затвори при нива 
6.7730 USD/CNY

Георги Георгиев 
ggeorgiev@pari.bg

▶ Китайската централна банка увеличи референтния курс на юана в знак на добра воля

Еврото отстъпи от 
двумесечния си връх

В началото на 
американската 

търговска сесия 
единната валута 
достигна нива от 
1.2610 EUR/USD

Станислав пондев,  
финансова къща “Логос-ТМ”

Масовото закриване на 
позиции в евро преди 
уикенда принуди един-
ната валута да отстъпи 
от двумесечния си връх 
срещу долара. В ранните 
часове в петък кросът 
на двете валути стигна 
1.2721 EUR/USD.
Причината за масовите 
разпродажби станаха 
опасенията около спра-
вянето с европейската 
дългова криза. В нача-
лото на американската 
търговска сесия единната 
валута достигна нива от 
1.2610 EUR/USD, което е 
спад от 0.5% за деня.

В четвъртък евро-
пейската валута беше 
подкрепена от общото 
повишаване на апетита 
за рискови активи, поро-
дено от силните данни за 
производствения сектор 
на Германия, положител-
ните данни за заетостта 

отправи открита заплаха, 
че ако Китай не предпри-
еме бързи действия, ще 
повдигне въпроса пред 
Конгреса за търговски и 
законодателни санкции 
срещу най-многолюдната 
държава. От администра-
цията на правителството 
обявиха, че през след-
ващите три месеца пра-
вителството ще наблю-
дава ситуацията с юана 
отблизо и ще продължат 
да работят за увеличава-
нето на щатския експорт 
към Китай, с което ще 
се опитват да намалят 
безработицата в страната.

За три седмици, “от-
както юанът е осво-
боден от “оковите” на 
долара, поскъпването му 
е едва 0.8%. Независимо 
от това много брокери 
смятат, че през втората 
половина на годината 
Китайската народна бан-
ка ще позволи значител-
но по-висок курс, като 
още до две седмици се 
очаква той да стигне 6.75 
USD/CNY, или с 1.13% 
по-скъп. За следващите 
шест месеца очаквани-
ята са ръстът да стигне 
3% до 6.6 USD/CNY.

ОКРЪЖНА ПРОКУРАТУРА СИЛИСТРА

О Б Я В Я В А 

 Конкурс за длъжността „Призовкар-чистач” в Окръжна прокура-
тура Силистра.Конкурсът ще се проведе по документи. 

Желаещите да участват в конкурса е необходимо да представят 
следните документи:Молба за допускане до участие в конкурс; автобио-
графия; ксерокопие от диплома за завършено средно образование; доку-
менти удостоверяващи трудовия стаж на кандидата; свидетелство за 
съдимост и медицинско свидетелство.

Кандидатите да отговарят на следните изисквания: да имат завър-
шено средно образование.. 

Характер на работата – извършва вътрешен и външен разнос на 
документи и призовки и почиства помещенията в сградата на Окръжна 
прокуратура – Силистра.

Документите да се подават при началник административна служба 
на Окръжна прокуратура гр.Силистра, ул.”Илия Блъсков” №7 в срок до 30 
дни от датата на публикуване на обявата. 

„БАЕЗ” ЕАД, гр. София

Набира оферти за извършване на независим финансов одит от реги-
стрирани одитори на годишния финансов отчет на дружеството за 
отчетната 2010 година.

Сумата на актива на баланса плюс приходите /без оборотни данъци/ 
към 31.12.2009 г. е в размер на 31 628 хил.лв.

Офертите да се представят запечатани в плик до 30 юли 2010 г. 
включително на адрес: “БАЕЗ” ЕАД, гр.София, бул. “Ал. Стамболийски” 
№ 55, етаж 1 и да съдържат: 

1. Работни часове за проверката;
2. Цена за 1 час проверка;
3. Обща сума на одита;
4. Опит в одитиране, включително и на подобни дружества;
5. Допълнителни предложения от одитора – периодични консулта-

ции /минимум на тримесечие/, методологическа помощ и др., без да се 
увеличава цената на одита.

Допълнителна информация ще бъде предоставена в срока за подава-
не на оферти на същия адрес.

За контакти – телефони 02/923 69 11, 02/923 69 17.

в САЩ и оповестява-
нето на методологията 
за предстоящите стрес 
тестове на европейските 
банки. Най-големият 
печеливш в петъчната 
търговия беше канадски-
ят долар, който скочи с 
1% срещу американския 
си съименник след силно 
подобрение на заетост-
та в Канада през юни. 
Канадската икономика е 
добавила 93 200 работ-
ни места през миналия 
месец, стана ясно от 
официалните правител-
ствени данни, опове-
стени в петък. По този 
начин канадският трудов 
пазар се възстановява до 
нивата преди началото на 
рецесията. 

Непосредствено след 
обявяването на данните 
канадската валута скочи 
с 1% срещу щатския до-
лар до 1.0326 USD/CAD. 
Канадските данни за 
заетостта дойдоха само 
ден след добрите резул-
тати за трудовия пазар в 
Австралия. Положител-
ните макроикономиче-
ски показатели помагат 
на стабилното предста-
вяне на двете валути, 
докато поскъпването на 
еврото срещу щатския 
долар започва да губи 
инерция.

очакванията, вместо ос-
тра критика и обвинения 
във “валутна манипула-
ция” докладът отбеляз-
ва факта, че страната 
прекъсна двугодишната 
обвързаност на юана с 
долара и позволи, макар 
и в много тесни граници, 
поскъпване на валутата 
си. От министерството 
на финансите, където 

Злато
USD/тр.у.
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Германия даде три 
месеца на бизнеса 
да свикне с новите 
тарифи

Много европейски дър-
жави решиха да намалят 
преференциалните цени за 
слънчева енергия, след като 
фотоволтаичните панели 
започнаха да поевтиняват. 
Това обаче поставя под съм-
нение бъдещето на сектора 
и може да доведе до съкра-
щаване на работни места, 
предупреждава бизнесът.

Орязване
В края на миналата седмица 
германският парламент одо-
бри намаляване на тарифите 
с до 16% от 1 юли, като даде 
на компаниите три месеца 
да се приспособят към но-
вите цени. С 16% се орязват 
преференциите за покривни 
слънчеви панели. Цените за 
електричество от инстала-
ции върху земеделска земя 
се свиват с 15%, а с 11% 
по-малко ще получават пред-
приемачите, чиито проекти 
са разположени на територи-
ята на бивши промишлени и 
военни обекти. Заради възра-
женията на някои провинции 

Общи тарифи ще стимулират 
ВЕИ проектите в ЕС

тарифите бяха повишени с 
три процентни пункта, като 
пълното намаление ще влезе 
в сила от 30 септември. 

искане
Правителството на Анге-
ла Меркел настояваше за 
по-значително свиване на 
преференциите, тъй като 
цените на слънчевите ин-
сталации са спаднали с це-
ли 40%. Освен това редица 
потребителски организации 
също искат намаляване на 
тарифите заради все по-
скъпото електричество.

По стъпките 
на първите
В началото на месеца испан-
ското правителство също 
обяви по-ниски премии за 
вятърната енергия и намали 
часовете работа, за които 
вятърните и слънчевите пар-
кове получават преференци-
ално заплащане. Макар че 
промяната беше минимална, 
компаниите изказаха при-
теснения, че секторът може 
да пострада от решението.

По-ниски преференци-
ални тарифи бяха приети 
и от Чехия през март. Ита-
лия също планира подобни 
промени.

Преференциалните 
цени намаляват 
в цяла Европа 

О  Б  Я  В  А

„НАпОителНи системи” еАД, гр. София, на основание чл. 15 от ПРУ-
ПДТДДУК и Заповед № РД-11-104/07.07.2010 г. на изпълнителния директор 
на дружеството във връзка със Заповед № РД 56-26/01.07.2010 г. на минис-
търа на земеделието и храните и решение на Съвета на директорите 
на „Напоителни системи” ЕАД по т. 6.1 от Протокол № 7/ 12.04.2010 г., 
открива процедура по провеждане на търг с тайно наддаване, при закрито 
заседание, за отдаване под наем на водностопанско съоръжение – язовир 
„Генерал Киселово”, представляващ имот № 000259 с площ 1400,338 дка, 
находящ се в землището на с. Генерал Киселово с ЕКАТТЕ 14667, община 
Вълчи дол, местност „Пестеля” - за рибностопанска дейност /стопан-
ски риболов/. Имотът се отдава под наем за срок от 10 год. Началната 
тръжна цена е в размер на 3 120,00 /три хиляди сто и двадесет/ лева с 
ДДС за годишен наем. Търгът ще се проведе на 27.07.2010 г. в 10:30 часа в 
„Напоителни системи” ЕАД - София, на адрес: гр. София, бул. „Цар Борис 
ІІІ” № 136, ет. 3. В случай, че двама или повече от кандидатите предложат 
еднаква най-висока цена за обекта и търгът продължи между тях с явно 
наддаване, определям стъпка за наддаване в размер на 10% от началната 
тръжна цена. Тръжната документация може да бъде получена от 10 до 16 
ч. всеки работен ден до деня предхождащ датата на търга на адрес: гр. 
София, бул. „Цар Борис ІІІ” № 136, ет. 3, „Напоителни системи” ЕАД – гр. 
София след заплащането и в касата на „Напоителни системи” ЕАД – гр. 
София. Цената за един комплект тръжна документация е 350 /триста и 
петдесет/ лева, като тази сума не се възстановява. Оглед на активите, 
предмет на търга, се извършва до деня предхождащ датата на търга 
по местонахождението им, след предварителна уговорка с управителя 
на „Напоителни системи” ЕАД - клон Варна, като необходимо условие за 
това е да бъде закупена тръжна документация. Депозитът за участие 
е в размер на 10% от обявената начална тръжна цена и следва да бъде 
платена по сметка на „Напоителни системи” ЕАД, гр. София, при банка 
„Търговска банка Д” АД, разплащателна сметка IBAN: BG93 DEMI 9240 1000 
0157 28, BIC: DEMI 9240. Заявления за участие в търга се подават в офиса 
на „Напоителни системи” ЕАД - София в срок до 16 ч. на деня, предхождащ 
датата на търга.

При неявяване на кандидати повторен търг ще се проведе на 11.08.2010 
г. от 10:30 часа на същия адрес и при същите условия.

За допълнителна информация : тел. 02/ 808 50 01 

®

пОКАНА
за УЧАстие В тРЪЖНА пРОЦеДУРА 

 ЗА  иЗБОР  НА  иЗпЪлНител ЗА ДОстАВКА НА НАтРиеВ иЗОБУти-
лОВ КсАНтОГеНАт

На основание ЗАПОВЕД № 433/ 08.07.2010 г., „Асарел-Медет” АД със 
седалище в гр.Панагюрище и адрес на управление: площадка „Асарел”,  
тел.: /0357/ 60 210 , факс: /0357/ 60 260, e-mail: pbox@asarel.com, лице за 
контакт: г-н Петър Паланкалиев, ръководител отдел «Доставки и 
складово стопанство», тел.: /0357/ 60 265,

ОБЯВЯВА ПРОЦЕДУРА ЗА ОПРЕДЕЛЯНЕ НА ДОСТАВЧИК НА:
Натриев изобутилов ксантогенат - ~ 960 ± 5% МТ/ годишно
За заинтересованите:
Пояснителният документ и цялата тръжна документация за про-

вежданата процедура могат да се получат от „Асарел-Медет” АД 
- гр.Панагюрище, отдел “Доставки и складово стопанство” или по 
електронен път, посочен от заинтересованите лица - всеки работен 
ден от 8,30 до 16,00 ч, считано до 28.07.2010 г., след писмено изпрате-
но заявление за намерение за участие на e-mail: rshumanov@asarel.com, 
babachev@asarel.com  или  на факс: /0357/ 60 250.

Крайният срок за представяне на офертите е до 05.08.2010 г.
Допълнителна информация по търга (Техническо задание) е публику-

вана на  интернет страницата на дружеството - www.asarel.com.

Комисарят по енер-
гетиката предлага 
европейски закон за 
сектора

Хармонизирането на пре-
ференциалните тарифи за 
зелена енергия в Европей-
ския съюз ще увеличи ин-
вестициите във възобновя-
еми източници. Това заяви 
европейският комисар по 
енергетиката Гюнтер Йо-
тингер миналата седмица. 
В същото време парламен-
тът в родната му Германия 
оряза стимулите за слън-
чеви проекти в страната, 
съобщи EurActiv.

За пример
Германският закон за 
възобновяемите енергийни 
източници (ВЕИ) осигури 
справедлива цена за зеле-

ната енергия и насърчи и 
други европейски страни 
да приемат подобни регула-
ции. Мисля, че се нуждаем 
от един европейски закон за 
ВЕИ, коментира комисарят. 
Приетият преди десетина 
години закон в Германия 
превърна страната в най-
големия пазар на слънчеви 
инсталации в света въпре-
ки северното й географско 
разположение. Това даде 
импулс за въвеждането на 
подобни схеми в цяла Ев-
ропа.

Гаранции
За да се интегрира слънче-
вата енергия от Средизем-
номорския регион в евро-
пейската мрежа, трябва да 
се изгради необходимата 
инфраструктура, която да 
свързва Мароко, Испания 
и Франция, както и Ту-

Първенец
Германия 
е лидер 
на пазара

Германия е категорич-
ният първенец във фото-
волтаичните техноло-
гии и държи близо полови-
ната от пазара на слън-
чева енергия в света.

Други европейски стра-
ни като Испания, Италия 
и Франция обаче също 
набират скорост през 
последните години.

Един от най-успешните 
примери за насърчаване 
на слънчевите проекти 
от държавата е използ-
ването на преференци-
ални тарифи за електри-
чеството от възобновя-
еми източници. 

За първи път преферен-
циални цени бяха въведе-
ни от Германия.

Целта е да се окаже под-
крепа на технологията, 
която все още не е дос-
татъчно конкурентна, 
да достигне мрежов пари-
тет.

▶

▶

▶

▶

▶

нис, Италия и Германия, 
каза Йотингер. Така тя ще 
достигне до пазарите на 
Централна Европа. Затова 
може би се нуждаем от 
общоевропейска гаранция 
и общоевропейска цена, за 
да привлечем достатъчно 
инвестиции, добави той.

Шанс за Веи
Преференциалните тарифи 
задължават мрежовите опе-
ратори да изкупуват елек-
тричеството от възобновя-
еми източници на по-високи 
цени. Така се дава шанс на 
производителите на слън-
чева и вятърна енергия да 
бъдат конкурентни на ком-
паниите, които използват 
изкопаеми горива. С тече-
ние на времето тарифите се 
намаляват, тъй като новите 
технологични разработки 
водят до по-ниски производ-

ствени разходи. До няколко 
години се очаква енергията 
от възобновяеми източници 
да достигне т.нар. мрежов 
паритет, т.е. цената й да 
се изравни с тази на енер-
гията от конвенционални 
източници.

Опасност
Европейската комисия пе-
риодично разглежда въз-
можността за хармони-
зиране на националните 
механизми за подкрепа на 
ВЕИ с цел да премахне ба-
риерите пред трансгранич-
ните проекти. В последния 
си доклад от 2008 г. обаче 
Брюксел заключи, че хар-
монизирането на цените 
в този момент може да се 
отрази негативно на пазара 
и да разруши добре устано-
вените схеми за подкрепа 
на национално ниво.

Гюнтер Йотингер, 
европейски комисар по 
енергетиката

Нуждаем 
се от общо-

европейска га-
ранция и общо-
европейска цена 
за енергията от 
възобновяеми 
източници, за да 
привлечем доста-
тъчно инвести-
ции

снИмкИ BloomBerg



Десетте 
победители ще 
получат по 2000 лв.

Студенти, завършващи еко-
логични специалности в 
български университети, 
ще имат възможност да 
спечелят 2000 лв. само с 
дипломната си работа.

Кандидати 
Наградата се дава за втори 
път от “Карлсберг Бълга-
рия” и министерството на 
образованието. В конкурса 
тази година ще участват 
350 бакалаври и магистри с 
интересни идеи за опазване 
на околната среда. Само 
10 от тях обаче ще забога
теят с 2000 лв. Тази година 
в надпреварата се включ-
ват 9 от найпрестижните 
университети у нас, които 
обучават студенти по еко-
логия.
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Студенти еколози в битка за 
найдобра дипломна работа

Университети
Сред тях са Софийският 
университет “Св. Климент 
Охридски”, Университе-
тът за национално и све-
товно стопанство (София), 
Химикотехнологичният 
и металургичен универ-
ситет (София), Лесоте-
хническият университет 
(София), Югозападният 
университет “Неофит Рил-
ски” (Благоевград), Уни-
верситетът по хранител-
ни технологии (Пловдив), 
Аграрният университет 
(Пловдив) и Шуменски-
ят университет “Епископ 
Константин Преславски”. 
За първи към инициатива-
та се присъединява и Нов 
български университет, 
който отскоро откри еко-
департамент.

Условия
Според регламента вът
решни комисии във всеки 
университет ще излъчат 
по три номинации за на-
градите. Те ще бъдат под-
крепени със съответната 
рецензия и представени 
анонимно. Финалното 
оценяване на 27те кан-
дидатури ще се извърши 
от независима експерт-
на комисия, създадена от 
МОМН, която работи в  

350
▶ бакалаври и магистри с 
интересни идеи за опаз-
ване на околната среда 
ще участват тази годи-
на в конкурса

Кандидатите 
ще се борят 
за награди от 500 
до 5000 EUR

Десет организации  уни-
верситети, фондации и 
бизнес сдружения, от осем 
европейски държави стар-
тират конкурс за млади 
предприемачи по проект 
STARTENT. Участниците 
в програмата, координира-
на от испанския Техноло-
гичен институт  Канари, 
могат да кандидатстват в 
една от трите предвидени 
категории чрез подаване 
на електронен формуляр 
на сайта www.startent.eu 
в срок до 18 юли 2010 г. 
Срокът за втория етап, в 
който трябва да се предста-
вят пълни бизнес планове 
на одобрените идеи, е 16 
август 2010 г. 

Хай-тек
Първата състезателна ка-
тегория за “хайтек” пред-
приятия включва разработ-
ването на нови продукти, 
услуги и процеси чрез из-
ползването на иновативни 
технологични решения. 
Кандидатстващите екипи 
трябва да се състоят от не 
повече от двама студенти 
или млади хора, поне еди-
ният от които е гражданин 

на страна членка на Евро-
пейския съюз. Възрастова-
та граница е 1830 години. 
Наградата за първо място е 
5000 EUR, а за второ  2500 
EUR.

Изискванията по втората 
категория за транснацио-
нални предприятия е учас-
тниците да са студенти в 
университети от ЕС или 
млади хора до 30 години. 

Нови предприятия
Третата категория обхваща 
нови предприятия на не по-
вече от 3.5 години от датата 
на заявката за участие. За 
първа и втора награда от 
съответно 1000 и 500 EUR 
може да се състезават както 
индивидуални, така и гру-
пови бизнес идеи. Един-
ственото изискване е кан-
дидатите да са граждани на 
страна членка на ЕС. 

Състезание за млади 
предприемачи 
набира бизнес идеи

Одобрените кандида-
ти ще получат помощ 
в промоцирането на 
текстовете си

Автори от Централна и Из-
точна Европа имат възмож-
ност да кандидатстват за 
участие в петата сценарна 
работилница на полската 
Фондация за независимо 
кино ScripTeast. Програма-
та предвижда едногодишно 
обучение с признати филмо-
ви дейци, присъствие на меж-
дународните кинофестивали 
в Берлин и Кан и наградата 

“Кшищоф Кешловски” от  
10 000 EUR за победителя. 

Мисията
ScripTeast е програма за обу-
чение, насочена към промо-
цирането на сценаристи от 
Централна и Източна Ев-
ропа. Целта на проектните 
работилници е да се отсеят 
и лансират на международ-
ната сцена найдобрите ки-
нотекстове, чиито автори 
изпитват трудности при ре-
ализирането им за широката 
публика извън региона. Раз-
пространението става чрез 
сътрудничеството на проду-

Конкурс за сценаристи отваря 
вратите към Кан и Берлин

тясно сътрудничество с 
висшите училища и БАН. 
Селекцията ще е много 
строга, но пък затова ще 
има предварително обяве-
ни ясни критерии за оце-

няване на състезаващите 
се дипломни работи. Име-
ната на победителите и те-
мите на  техните разработ-
ки ще бъдат представени 
на официална церемония 

през ноември в София.

предистория
Инициативата “Зелените 
дипломанти на “Карлсберг 
България” се проведе за 

първи път през 2008 г. През 
2009 г. награди не бяха раз-
давани. Тази година обаче 
висшите училища, които 
ще излъчат кандидати, са 
повече.

центските организации ACE 
(Ateliers du Cinema Europeen) 
и Producers Network. 

преживяването
Програмата започва със се-
демдневна работилница от 
индивидуални срещи между 
одобрените 1012 автори и 
световнопризнати сценарис-
ти, режисьори и продуценти. 
Семинарът ще се проведе в 
Полша от 26 септември до 
2 октомври т.г. Следват две 
онлайн сесии, по време на 
които участниците ще имат 
възможност да преработят 
текстовете си съвместно с 
подбрана група от филмови 
дейци. През февруари 2011 
г. сценаристите ще бъдат 
оценени и поканени да при-
състват на Международния 
кинофестивал в Берлин, а 
заключителната част на кон-
курса ще се проведе през 
май догодина по време на 
фестивала в Кан. Тогава 
журито ще връчи и голямата 
награда “Кшищоф Кешловс-
ки”, посветена на известния 
полски режисьор (трилогия-
та “Бяло”, “Синьо”, “Черве-
но”; поредицата “Декалог”). 
Някои от имената, с които 
участниците ще имат въз-
можност да се консултират, 
са продуцентът Робърт Джо-
унс (“Центурион”, “Вечният 
градинар”, “Венецианският 
търговец”, “Госфорд парк”, 
“Обичайните заподозрени”), 

сценаристът, режисьор и 
дизайнер Марк Каро (“Де-
ликатесен”, “Пришелецът 
4”) и продуцентът Антонио 
Саура (“Саломе”, “Фадо”). 

Условията
Авторите, които желаят 
да кандидатстват, трябва 
да представят оригинален 
завършен сценарий за пъл-
нометражен филм, който 
не е бил отстъпван на дру-
ги програми. Текстовете 
трябва да са преведени на 
английски, който е офи-
циалният език на събитие-
то. Кандидатите трябва да 
осигурят информация за 
минали проекти, в които 
са участвали  поне един 
реализиран пълнометражен 
филм, телевизионен сери-
ал или богат писателски, 
журналистически или режи
сьорски опит. Възможно е и 
участието на сценарии с до 
двама съавтори. Крайният 
срок за подаване на доку-
ментите е 30 юли 2010 г., а 
одобрените до 12 участни-
ци ще бъдат потърсени до 
края на август. Таксата за 
участие в работилницата е 
300 EUR, като се предвиде-
ни две пълни стипендии. 

Марина Узунова

Повече подробности за 

условията, ангажиментите и 

организаторите на 

работилницата: www.scripteast.pl.

 Връчването на голямата награда “Кшищоф 
Кешловски” ще се състои по време на Международ-
ния кинофестивал в Кан през май 2011 г.

▶

10
▶ организации - 
университети, 
фондации и бизнес 
сдружения, от осем 
европейски държави 
стартират конкурс за 
млади предприемачи по 
проект STARTENT

 бакалаври и магистри с интересни идеи за опазване на околната среда ще се борят за наградите в инициа-
тивата “Зелените дипломанти на “Карлсберг българия”
▶



Бизнесът в Хасково 
чака по-добри времена
Не печалбата, а запазване-
то на работните места ще 
е основният критерий за 
една награда. Тя е морал-
на. За най-успешна фирма 
в града и региона, която 
най-безболезнено преодо-
лява кризата и извършва 
най-малко съкращения на 
хора. Дава я областният 
управител на Хасково. Ще 
я връчи през есента. „Ако 
запазиш работните места, 
значи и фирмата ти рабо-
ти”, гласи философията на 
Румен Данев.

Фаворитите
В неговата класация за 
момента водят няколко 
предприятия от машино-
строенето - ПИМ и „Ро-
дина”. До тях се нареж-
да и фабриката от кон-
сервната промишленост 
„Дерони”. „Засега това 
са моите фаворити, тъй 
като там са направили 
най-малко съкращения 
на персонал”, уточнява 
областният управител.

Никак не е розово
Иначе това, което се 
случва в града, никак 
не е розово. „В Хаско-
во най-много пострада-

ха малките и средните 
предприятия. Най-силно 
това се усеща в строи-
телството и в шивашкия 
бранш”, пояснява Данев. 
Кризата не подминава и 
един от емблематичните 
отрасли за областта - ви-
нарския. Ниската покупа-
телна способност на на-
селението и свиването на 
международните пазари 
порази силно  винарските 
фирми, а оттам и про-
изводството на машини 
за този бранш, което е 
силно изявено в няколко 
хасковски компании.

На стенд-бай
В един от най-големите 
машиностроителни хол-
динги в Хасково и стра-
ната ни казаха, че са в 
застой. И други големи 
фирми в града са в със-
тояние на стенд-бай и в 
изчакване на по-добри 
времена. Хасково се е 
снишило, докато премине 
бурята, наречена „криза”. 
А дотогава - рязане на 
разходи и търсене на но-
ви пазарни ниши. Нищо 
по-добро засега светът 
не е измислил.

Димитър Дженев

Малките и средните предприятия са най-силно поразени 
от икономическата криза

Приори-
тетни за 

областта са сек-
торите промиш-
леност, селско 
стопанство и 
туризъм. Голям 
плюс е и нали-
чието на високо-
квалифицирана 
работна ръка

клуб
предприемач

12 юли 2010

РегИоНАлНо 
РеКлАМНо

ПРИложеНИе

Да режеш само разходи не е достатъчно
Не е лесно да 
пестиш, по-трудно 
е да намериш 
решение

Преди да стане облас-
тен, Румен Данев 8 
години е бил шеф на 
банка в града. Това го 
е научило стриктно да 
следи за изпълнението 
на всеки разход. Както и 
да изисква работата да 
се върши качествено и в 
срок. откакто е седнал 
в държавното кресло, 
е свил разходите за ад-
министративно обслуж-
ване с 30%. Реализира 
икономии и в сектора 
работна заплата. На не-
заетите места няма да 
бъдат назначавани слу-
жители, а областната 
администрация ще се 

Редактор:
димитър дженев
mdjenev@pari.bg
tel. 4395 846

Свиленград разчита на 
публично-частни партньорства

Реклама:
ангелина Тодорова
atodorova@pari.bg
tel. 4395 847

▶ Природните дадености и стратегическото местоположение на Хасково дават големи инвестиционни предимства на 
града и региона  сНИМКИ БоБИ ТошеВ

Хасково

справя със задачите с 
наличния състав. елек-
трическите крушки в 
коридорите на сградата 
светят през една. Не че 
са изгорели, а защото и 
при тях се правят ико-
номии на ток.

Голямото пестене
И кметът на Хасково геор-
ги Иванов пести. само че 
от заплати. Всеки петък 
до края на годината по-
голямата част от служи-
телите в кметството ще 
са в неплатен отпуск. „В 
областната администра-
ция няма да прибегнем 
до подобна мярка”, кате-
горичен е Румен Данев. 
„Ако наистина трябва да 
бъдат освободени хора, 
за да се намали фонд 
„Работна заплата”, първо 
ще направя пълен анализ 

на работата в структура-
та. Защото иначе всички 
страдат, тъй като непла-
теният отпуск означава 
намаляване на заплати-
те”, смята Данев.

Друга философия
И кметът на свиленград 
инж. георги Манолов 

сваля разходите, но в 
общината няма съкра-
тени хора. Манолов, 
който, преди да стане 
кмет, също е бил в ре-
алния бизнес, има друга 
философия за нещата. 
В криза трябва да се 
правят разходи и хора-
та да работят, а не да 
бъдат съкращавани. И 
затова е намерил начини 
за финансиране - чрез 
публично-частни парт-
ньорства и с емитиране 
на облигационен заем. 
Предстои подмяна на 
водопроводната мрежа 
на града, газифициране 
и асфалтиране на голям 
брой улици. Или, ако 
перифразирам една ре-
клама, не е достатъчно 
само да режеш разходи, 
трябва и да се работи.

Димитър Дженев Румен Данев, областен управител на Хасково▶
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Предприeмачите 
приемат и малки 
поръчки, за да оце-
леят 

Над бюрото, до глава-
та на инж. Бялков, има 
дълъг лист. Не, това не 
е просто къс хартия, а 
списък, пълен с имена на 
длъжници. Един трябва 
да плати 300 лв., друг  
12 000, трети 23 000. И та-
ка... 250 000 лв. дългове 
към фирмата. „Трябва да 
се реши въпросът с меж-
дуфирмената задлъжня-
лост”, казва инж. Недялко 
Бялков, собственик на 
хасковската строителна 
фирма „Водопроводи и 
канализации-Бялков”. 
Според него правител-
ството трябва да се раз-
плати с фирмите.

Що е то коректност
„Много лесно може да ги 
провери какво са свър-
шили, но не е коректно 
да казва ще ви платим 7 
или 10% по-малко. Ко-
ректно е да се гледат 
количествените сметки 
и качеството на свърше-
ната работа. И ако нещо 
не е наред, да се направи 
отбивка от цената. Но не 
и да се казва този дого-
вор е сключен от пре-
дишното правителство 
и аз няма да го платя”, 
смята Бялков. 

Нито един съкратен
Неговата фирма е от 17 
години на пазара. Смята, 
че е добре да си частник, 
защото ти управляваш и 
ако нещо не е свършено 

като хората, няма на кого 
да се сърдиш. Преживял 
е голямата криза 1996-
1997 г. „Сегашната обаче 
внезапно ни порази. Най-
силно строителството”, 
отбелязва предприема-
чът. Големите строителни 
фирми в града и региона 
разпуснали работниците. 
Сега чакали да излезе 
някой голям обект и пак 
да ги наемат. За разлика 
от тях той не е съкратил 
нито един човек. Има 35 
души работници. Плаща 
им редовно.

Изборът
А как оцелява? „Не от-
казвам и най-дребни-
те строителни работи”, 
обяснява Бялков. Голе-
мите строителни фирми 
малкото работа изобщо 
не я поемали. За разлика 
от тях той не отказвал 
и най-дребната наглед 
поръчка. Ето така засега 
оцелявал. Питам го какво 
ще прави, ако кризата се 
проточи още година-две. 
„Ще продължа. Нямам 
друг избор”, отговаря 
предприемачът.

Срив от 80%
И фирма „Юзгюн”, пред-
ставител на боите „По-
лисан” от Турция, гледа 
да излезе от кризата с 
колкото се може по-мал-
ко загуби. „80% са ми 
паднали продажбите. 
Имам 25 души в цяла-
та страна. Гледам да ги 
храня, нито един все още 
не съм съкратил”, обяс-
нява управителят Кемал 
Йозмез. Фирмата е от 7 
години на пазара. Голе-

Фирми работят въпреки кризата

мият спад в оборотите 
дошъл най-вече заради 
строителството. „Има и 
друга причина. В кри-
за хората мислят първо 
какво да ядат, а после да 
правят ремонти”, поясня-
ва Йозмез. 

От къща на къща
И как се справя със ситу-
ацията? „Имаме дистри-
бутори в цялата страна. 
Преди отивахме в по-
големите градове, при 
по-големите фирми. Сега 
ходим от къща на къща. 
Не чакаме клиентът да 
дойде при нас, ние оти-
ваме при него”, разкрива 

стратегията на оцеля-
ване предприемачът. „А 
ценовата ви политика?”, 
питам аз. „Цена няма ве-
че, без пари продаваме”, 
смее се Йозмез. „Печал-
бата падна, всичко пад-
на. Направихме си тук, 
в с. Мост, производствен 
цех. Търсим добро съот-
ношение между качество 
и цена. И това е нашата 
най-голяма антикризисна 
мярка”, обяснява управи-
телят на „Юзгюн”.

Тук не е така
Кемал Йозмез има фирма 
и в Германия. Според 
него нещата там вече 

са се оправили. Надява 
се и в България това да 
стане. Казва, че в Турция 
кризата въобще не са я 
усетили, защото още при 
първите й признаци пра-
вителството взело мерки. 
Свалили данъците. Само 
в строителството ДДС 
паднал от 18 на 10%. „В 
другите държави помагат 
на малкия и средния биз-
нес, а тук ги спират. От 
ревизии не можем да си 
гледаме работата. През 
ден идват от някоя служ-
ба. Събираме всякаква 
документация. Имам 350 
клиента в цялата страна 
и нито един от тях не е 

доволен от ситуацията”, 
коментира Йозмез.

Традицията
Той е от 15 години в 
България. „Аз съм турски 
гражданин, а съпруга-
та ми е българка. Моят 
живот е в България. Тук 
съм инвестирал към 7-8 
млн. USD. Децата ми са 
половин българи”, раз-
казва Йозмез. Вярва, че 
един ден те ще поемат 
бизнеса. Така както е в 
Турция, където бащата 
предава всичко в ръцете 
на своите деца. За да 
запази традицията.

Димитър Дженев

Туризмът е приоритет
Финансов ресурс 
може да се набави 
от европейски про-
грами

Знаете ли къде е най-
високата статуя в света 
на Света Богородица с 
младенеца? И на кой град 
е покровителка? А знаете 

ли, че статуята е призна-
та за рекорд на „Гинес” и 
има сертификат от Книга-
та на рекордите? Отгово-
рът е следният: Градът е 
Хасково, а скулптурата 
е висока 14 метра и те-
жи 80 тона. Извисява се 
върху постамент от 17 
метра, който отвътре е 
параклис. Този уникален 

▶ До главата на инж. 
Бялков (на снимката) виси 
списък, пълен с имената 
на длъжници. Фирми и 
физически лица му дължат 
250 000 лв.
СНИМКИ БОБИ ТОшЕВ

80 
▶ процента са паднали 
продажбите на фирма 
„Юзгюн”, но нейният соб-
ственик Кемал Йозмез 
не е съкратил нито един 
човек

паметник е по идея на 
кмета на града Георги 
Иванов и е изработен от 
Петьо Александров, Ни-
кола Стоянов и колектив. 
Статуята е една от най-
големите атракции на Ха-
сково и привлича туристи 
не само от България, но и 
от чужбина.

Има потенциал
„Туризмът е приоритетен 
отрасъл за Хасково и об-
ластта. Регионът разпола-
га с голям потенциал, но 
много малка част от него 
се използва”, признава 
областният управител 
Румен Данев. Той смята, 
че трябва да се подобри 
пътната инфраструктура 
и да се създаде силен 
туристически продукт. 
За това обаче е необхо-
дим огромен финансов 
ресурс, който може да се 
привлече от европейски 
и национални програми. 
Хасково вече е канди-
датствал за безвъзмезд-
на финансова помощ по 
програмата за европей-
ско териториално сътруд-
ничество България-Гър-
ция. Остава съвместният 
туристически продукт за 
трансграничната зона 
Хасково-Еврос да стане 
реалност.

Света Богородица с младенеца е най-голямата турис-
тическа атракция на Хасково
▶
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Ако бъде изграде-
на индустриалната 
зона в града, ще 
потекат инвестиции

Мост между два свята 
- Европа и Азия. Крайна 
точка на единия и на-
чало на другия. Място, 
което винаги ще бъде 
атрактивно за живот и за 
бизнес. Така определят 
Свиленград. „Градът е 
врата на Европа, не са-
мо на България”, казва 
кметът инж. Георги Ма-
нолов. Врата, през която 
е възможно да влизат 
инвестиции, най-вече 
от съседните Турция и 
Гърция. Независимо че 
кризата е оставила своя 
отпечатък и върху то-
ва толкова красиво и 
стратегическо кътче на 
България.

В нокдаун
Известен местен бизнес-
мен ни разказа, че всич-
ко, що е производство 
тук, е замряло. Не без 
притеснение предполо-
жи, че когато в най-скоро 
време градът бъде гази-
фициран, най-вероятно 
към синьото гориво ще 
се прикачат само той и 
болницата. За останалите 
фирми, изпаднали в нок-
даун от кризата, никой 
не може да гарантира 
кога пак ще се изправят 
на ринга. 

Пари се намират
„В кризата всички постра-
даха. И производства, и 
услуги, и хотелиери, и 
ресторантьори, и мага-
зини, и дребен бизнес. 
Никой не беше подми-
нат”, потвърждава тъж-
ната истина и кметът на 
града. Като човек, дошъл 
от бизнеса обаче, той 
винаги е гледал да не се 
жалва, а да търси реше-
ния. „Като няма пари от 
европейските фондове и 
от държавната хазна, ще 
правим публично-частни 
партньорства и пак ще 
ги намерим”, казва инж. 
Манолов.

С един куршум три 
заека
„За втори път в рамките 
на последните пет годи-
ни емитираме общински 
облигации. Това е един 
модерен начин да се раз-
решат много от наболе-
лите проблеми”, обяс-
нява градоначалникът. 
С парите от този заем 
ще бъде подменена во-
допроводната мрежа на 
Свиленград. Паралелно с 
това ще бъдат поставени 
и тръбите за доставка на 
природен газ. И накрая 
изцяло ще бъдат подме-
нени настилките на около 
60 улици - с нов асфалт, 
с нови бордюри и трото-
ари. Така с един куршум 
ще бъдат „ударени три 
заека”.

Свиленград разчита на 
публично-частни партньорства

Проектите
„След като тази година 
казахме, че инфраструк-
турата на града е осно-
вен проблем, насочваме 
ресурсите към тази дей-
ност”, пояснява кметът. И 
допълва, че проектът ще 
бъде изпълнен в публич-
но-частно партньорство 
с частен инвеститор. Па-
ралелно с оправянето на 
инфраструктурата вървят 
и спечелените проекти 
по оперативните про-
грами на ЕС. На четири 
места в града ще бъдат 

изградени модерни зеле-
ни площи по Програмата 
за развитие на селските 
райони. По Оперативната 
програма „Околна среда” 
ще бъде възстановен ре-
зерватът, известен като 
„Блатно кокиче”.

Оръжието
„Публично-частните 
партньорства са нещо 
много добро. Няма ясна 
законодателна база за 
тях, но когато човек има 
желание и бизнесът про-
яви разбиране, парите 
на инвеститора винаги 

може да се използват за 
благото на общината”, 
смята кметът Манолов. И 
дава още един пример за 
добро публично-частно 
партньорство. С друже-
ството, с което общи-
ната газифицира града, 
започва разработването 
на две кариери за инерт-
ни материали. Те ще 
бъдат използвани в ин-
фраструктурни обекти и 
ще носят както дивидент 
за частния инвеститор, 
така и пари за община-
та. И за изграждането 
на индустриалната зона, 

което в момента е спряно 
заради кризата, кметът 
смята да използва „оръ-
жието” публично-частно 
партньорство. Затова е 
решил да потърси под-
крепа както от жителите 
на Свиленград, така и от 
общинския съвет.  

Отправна точка
„Изградим ли с местния 
бизнес тази индустри-
ална зона, тя ще стане 
привлекателна за чужди 
инвеститори, най-вече 
турски”, убеден е инж. 
Манолов. Мощни фирми 
от южната ни съседка 
са готови да инвести-
рат и в транспорт, и в 
спедиция, и в търгов-
ски вериги, и в складови 
площи. В града вече са 
стъпили „Билла” и „Пени 
маркет”. Защо тук да не 
са и базите на големи 
транспортни компании 
както от автобусния, та-
ка и от тежкотоварния 
транспорт - с гаражи, 
сервизи, хотелска база. 
Доста предприемачи от 
Турция искат да изгра-
дят в Свиленград своята 
логистика и градът да 
им стане отправна точка 
за бизнес инвазия към 
Европа и Русия. Трябва 
обаче да я има индус-
триалната зона, за чието 
изграждане на кмета не 
му липсват и кураж, и 
предприемчивост.

Димитър Дженев

Да харчиш толкова, колкото имаш
Когато няма евро-
пейски пари, емити-
раш облигации
“Да харчим толкова, кол-
кото имаме!” Добре го 
каза Мария Костадино-
ва, заместник-кмет на 
община Свиленград. И 
колко вярно като фило-
софия по време на криза. 
“Мотото на бюджета ни 
за 2010 г. беше: “Спра-
вяне с реалностите”, но 
въпреки трудностите да 
запазим темпа на раз-
витие на Свиленград”, 
разказва дамата, която 
здраво държи финанси-
те на общината. Никак 

не й е лесно, защото 
спрямо миналата година 
държавната субсидия е с 
470 хил. лв. по-малко. А 
с актуализацията на бю-
джета парите за общи-
ната ще намалеят с още 
350-360 000 лв. Дотук с 
1 млн. лв. назад.

Изпарени надежди
Но Мария Костадинова се 
надява да съберат зало-
жените собствени прихо-
ди до края на годината, 
тъй като само за първото 
шестмесечие изпълнение-
то е 49%. Общината няма 
неразплатени суми към 
фирми, няма и просро-

чени задължения. И тъй 
като надеждите отпреди 
две години за финансира-
не по оперативната про-
грама “Околна среда” за 
пречиствателни станции 
и подмяна на водопро-
води са се изпарили, об-
щинският съвет гласува 
емитиране на облигации. 

Добър инструмент
Облигационният заем от 
5.5 млн. лв. в ситуация 
на криза идва със своите 
плюсове. Лихвата е по-
ниска, а при обществе-
ната поръчка фирмите 
дават доста ниска цена. 
“Тя не само ще позволи 

да се подмени водопро-
водната мрежа в цен-
тралната част на града, 
но и ще останат пари за 
асфалтиране на основни-
те улици”, казва Костади-
нова. Добрата финансова 
дисциплина на общината 
и нейният кредитен рей-
тинг позволяват облига-
циите да бъдат изкупени 
от институционални ин-
веститори буквално за 5 
дни. Мария Костадинова 
смята, че емитирането 
на облигации е добър 
инструмент, който малко 
общини познават и зато-
ва не го ползват.

Димитър Дженев
 Мария Костадинова, заместник-кмет на община Сви-

ленград
▶

 Емитирането на общински облигации е модерен начин да се разрешат много от 
наболелите проблеми на града, смята инж. Георги Манолов  СНИМКИ БОБИ ТОшЕВ

▶



хасково    клуб предприемач    23     
Понеделник 12 юли  2010  pari.bg

С какво Хасково и регионът са привлекателни за инвестиции?
Анкета

Турските фирми търсят много възможности 
да инвестират в региона. И в логистика, и в 
търговия, и в текстил. Ето „Теклас”, заводът 

за каучукови изделия за автомобилостроенето 
в Кърджали, собственост на едноименния тур-

ски холдинг, работи за Германия. Много предпри-
емачи от Турция искат да инвестират тук, защото 

и работната ръка все още е по-евтина, а и членството 
на България в Европейския съюз отваря врати към други пазари. В Хасково 
има доста текстилни предприятия, а Турция е пазар от 70 млн. души. Ето това 
също би привлякло инвеститори в региона. Трябва обаче да има облекчаване 
на визовите и всякакви други бюрократични формалности за турските бизнес-
мени, защото в Турция има много свежи пари.

Инвестиционните предимства на Хасково и 
областта са в природните дадености и мес-
тоположението. На територията на региона 

се кръстосват два от най-важните за България 
и Европа трансконтинентални транспортни 

коридори. Първият е от Западна Европа през 
Хасково за Истанбул, Близкия изток, Азия и Северна 

Африка. Вторият е от Северна Европа през България за 
Средиземноморието. Нашата област граничи с Турция и Гърция и затова едни 
от най-значимите инвестиции тук са на турски и гръцки предприемачи. Турски 
бизнесмени проявяват интерес за влагане на пари в текстилната и кожарската 
индустрия, химическата промишленост, строителството, селското стопанство и 
производството на замразени зеленчуци. Други плюсове на Хасково и региона 
са разнообразният релеф, климат, обилни водни ресурси и екологично чиста 
природа. Богатото културно-историческо наследство е важна предпоставка за 
развитие на туризма.

Свиленград е добро място за инвестиции. Ис-
каме да привлечем предприемачи от Турция 
и Гърция най-вече в сферата на логистиката. 
Ние имаме добре подготвени и доказали се 

през годините кадри и в областта на транспорта, 
и в спедицията, и в застраховането, и в митни-

ческото обслужване. Чуждите инвеститори могат 
да използват този потенциал, когато стъпят на свилен-

градска земя. Другият голям плюс е, че Свиленград е една 
от 24-те територии в България, в които държавата инвестира в изграждането на 
индустриални зони. А в Югоизточна България ние сме една от 4-те промишлени 
зони. Държавата инвестира в довеждаща инфраструктура - водопровод, кана-
лизация и ток. За съжаление заради кризата бе преустановено финансирането 
на тази индустриална зона. Но ние ще предложим на нашите съграждани и на 
общинския съвет вариант за нейното изграждане по линия на публично-частното 
партньорство. Тогава тази зона ще стане изключително привлекателна за чужди 
инвеститори.

Кемал Йозмез, 
управител на „Юзгюн” ООД:

В Турция има много 
свежи пари

Румен Данев, областен управител 
на Хасково:

Местоположението 
е стратегическо

Инж. Георги Манолов, 
кмет на Свиленград:

Ще изградим 
индустриалната зона

Ние сме на две граници и това е едно от го-
лемите предимства, които дават възможност 

за международни бизнес срещи. Атмосферата 
тук е по-спокойна. Самата обстановка в хотела, 

съчетана с перфектното състояние на градския 
парк, създава обстановка на отмора и релакс. Няма го 

напрежението на големия град, което помага на бизнесмените по-спокойно 
да си вършат работата. Затова и започнаха да се организират бизнес срещи в 
хотела. Тук предприемачите се чувстват добре. Ако се изгради промишлената 
зона, Свиленград ще стане още по-привлекателно място за бизнес. Друг хотел 
от ранга на нашия в региона няма. Ако се изгради още един голям хотел, 
това ще е голям плюс за града.

Дарина Паришева, управител 
на парк-хотел „Романтика”:

Добро място за бизнес срещи
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Екологично
Каравана, която зарежда 
телефони и компютри  
За да реализират проекта си, Тйерк Ридър и Питър Бийл 
разчитат на спонсори. Един от тях им предоставя кара-
ваната, а друг соларни панели, които са монтирани на 
покрива й. “По време на цялото пътуване ползвахме 
слънчева енергия. Така зареждахме телефоните си или 
лаптопа”, разказва Тйерк. Като демонстрираме това, 
искаме да покажем, че е важно човек да има отговорно 
отношение към околната среда, категорични са и двамата 
пътешественици.

Възможно е да прекосиш 
Европа почти по диагонал 
с каравана без кола. Това 
доказаха двамата холандци 
Тйерк Ридър и Питър Бийл, 
които в събота пристигнаха 
благополучно на изходната 
си точка - Утрехт, след като 
обикаляха близо половин 
година. Целта им беше да 
посетят трите европейски 
столици на културата за 2010 
г. - Рур, Печ и Истанбул. 
Метафората зад идеята - да 
докажат, че човек се нуждае 
от помощта на другите, за да 
се придвижи напред. 

Срещаме се в София по 
време на пътя им обратно. 
Вече бяха успели да “забият 
флагче” в Google картата на 
трите културни столици. 
Ето и извода от културния 
им експеримент: “Хората са 
добри. Те са склонни да си 
помагат един на друг, щом 
помогнаха на нас - двама 
непознати.” 

в началото 
валеше сняг
Каравана, китара, куче и 
малко багаж. Януари е и вали 
сняг. Двамата холандци тръг-
ват на път. Седмица по-късно 
вече са в Рур, а в началото 
на февруари е завладяна и 
втората точка в маршрута - 
Печ. Следва почивка - Тйерк, 
който е музикант, а освен 
това се занимава и с театър, 
отива за откриването на све-
товното изложение “Шанхай 
Експо 2010”, за да представи 
своя песен на щанда на Хо-
ландия. 

В началото на юни про-
ектът се рестартира от Печ 
и на 29-и същия месец два-
мата холандци и кучето 
им вече са в Истанбул. По 
време на втората фаза към 
тях се присъединява и Сай-
мън, който, вдъхновен от 
инициативата, решава да ги 
последва на колело.

За българия 
и балканите
“Хората в Източна Европа 
и особено на Балканите са 
много по-спонтанни и откри-
ти, не се страхуват от новите 
неща”, разказва Тйерк Ридър. 
От България те познават Со-
фия и Стара Загора, в които 
спряха по пътя към Истанб-
ул. Казват, че им харесва. 
Дори са научили и няколко 
български думи - наздраве е 
една от тях. Определено ще 
запомнят София, най-мал-
кото защото вечерта, която 

Двама холандци в една каравана, без да броим кучето, успяха 
да обиколят трите културни столици на Европа на автостоп

А имате ли теглич?

прекараха тук на връщане, 
националният отбор на Хо-
ландия победи Уругвай и се 
класира на финалите.

Все пак обаче двамата пъ-
тешественици признават, че 
са се почувствали като вкъ-
щи в унгарския град Печ. 

Имат си и любима исто-
рия: “На хърватската гра-
ница се наложи да бутаме 
караваната. Малко по-късно 
обаче попаднахме на човек, 
който ни прие изключително 
топло, закара ни до съседен 
град, където работи, а после 
ни покани и в къщата си. 

Няма да повярвате какво 
видяхме в задния му двор 
- 38 папагала! Той бе изклю-
чително мил, допусна ни 
до себе си и до хобито си”, 
разказва Тйерк.

Положителна 
философия
“Пътуването ни е пълно с 
приятни истории, не ни се 
случи нищо лошо, всички 
хора бяха добри и ни пома-
гаха”, разказва Питър Бийл. 
Докато са били в Сърбия, до-
ри получават интересен ко-
ментар: “Ние сме преживели 

война, защо да се страхуваме 
от нещо толкова спонтанно 
и артистично като вашия 
проект?” Всъщност фило-
софията зад цялата идея е 
силно положителна. “Ние 
вярваме, че ако човек напра-
ви нещо хубаво, и на него ще 
му се случи нещо хубаво в 
замяна”, казва Тйерк. 

мечти в консерва
Пътешествениците получа-
ват безплатен превоз напред 
по маршрута си, а това, което 
оставят в замяна на хора-
та, които теглят караваната 

им, е ... консерва с мечта, 
буквално. “Казваме на хо-
рата да си пожелаят нещо. 
Написваме го на едно лист-
че и го затваряме в консер-
вена кутия с пожелание да 
се сбъдне. Те виждат всеки 
ден консервата и тя им на-
помня, че имат мечта, която 
трябва да следват”, разказва 
Тйерк. Обикновено хората 
си пожелават традиционни 
неща като здраве, да пъту-
ват, да създадат семейство, 
да имат пари или да спече-
лят от лотарията, споделят 
производителите на мечти в 

консерви. Те помагат и да се 
начертае план за постигане 
на мечтата. “Например една 
жена си пожела “свобода”. 
Попитахме я какво означава 
за нея това, защото за всеки 
тълкуването е индивидуално. 
Докато си говорехме и й за-
давахме насочващи въпроси, 
стигнахме до извода, че за 
нея свободата е да пътува. 
Тя сподели, че иска да пътува 
не как да е, а със собствена 
кола, но за съжаление няма 
шофьорска книжка. Тогава 
вече бяхме стигнали до нещо 
конкретно - тя трябваше да 
се фокусира върху това да 
изкара шофьорска книжка”, 
разказва Тйерк. 

“Хората винаги имат меч-
ти, но в повечето случаи те 
са малко абстрактни и точно 
затова остават нереализира-
ни”, обяснява Бийл. Според 
него, ако човек мечтае за 
околосветско пътешествие, 
трябва да започне с нещо 
малко по-конкретно, напри-
мер обиколка на Африка през 
2013 г. 

Това, за което мечтае самият 
Тйерк, е да бъде верен на себе 
си и да се занимава с това, ко-
ето му доставя удоволствие -  
музика и театър. Бийл казва: 
“Искам да правя истински 
неща, такива, които може да 
вдъхновяват хората.” 

Краят 
на пътуването
От вчера двамата вече се 
върнаха към “нормалния” 
си начин на живот. За Тйерк 
това означава да пише пес-
ни и театрални постановки. 
Предстои му да събере вдъх-
новението си, получено от 
дългото пътуване, и да го 
насочи към един цялостен 
музикално-театрален проект, 
който ще бъде представен в 
Холандия през есента. Бийл 
ще продължи да работи ка-
то журналист на свободна 
практика. И двамата казват, 
че проектът им не приключва 
с благополучното им завръ-
щане вкъщи. Надяват се, че 
и в бъдеще ще получават 
покани например за фести-
вали, изложби или шоу про-
грами, където да разкажат 
вдъхновяващата си история. 
Защото това, което е важно, 
е хората да си помагат и да 
се вдъхновяват едни други, 
само така “караваната” може 
да се придвижи напред дори 
и без кола, категорични са и 
двамата.

дарина Черкезова

През цялото време караваната се придвижваше и онлайн:

www.caravanproject.eu

www.twitter.com/TrekhaakGezocht

http://www.youtube.com/trekhaakgezocht

http://www.facebook.com/group.php?gid=117368158279278&ref=search

Снимка: Калина Данчева
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